
نگرانی ساکنان باغ آذری از ساخت گرمخانه ویژه معتادان متجاهر 
در محل زندگی شان

مشکلات ما 
بیشتر می شود

از وقتی شــنیده اند که گرمخانه بزرگی برای اسکان بانوان معتاد و متجاهر 
تهران در محله شان ساخته خواهد شدآرام و قرار ندارند...
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بررسی میزان آمادگی منطقه هنگام وقوع حوادث 
در گفت وگو با یکی از مدیران شهری منطقه19 

2روز دیگر سالگرد واقعه زلزله بم است. هفدهمین سالگرد 
زمین لرزه 6/6 ریشتری که با حدود 50 هزار کشته، سومین 

زمین لرزه پرتلفات تاریخ ایران را رقم زد.

 در بیمارستان خیریه غیاثی طرح  متفاوتی 
برای تکریم مراجعان اجرا می شود

سالن انتظار بیمارستان آرام به نظر می رسد. چند نفر روی صندلی های 
کنار ستون نشسته اند. یکی از آنها به آسمان نمای زیبای سقف خیره 

مانده و ستاره هایش را می شمارد و...

 آرامش همراهان 
با نسخه»بانونگهبان«

 مدیریت بحران 
با نیروهای محلی

صفحه 7

قهرمان ژیمناستیک ایروبیک کشور و 
رکورددار ثبت حرکات ابداعی جهان: 
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استعدادهای درخشان 
»جوادیه« را جهانی می کنم
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واحــد  امیرانــی ـ  ابوذرچهــل 
تحقیقــات اداره فضــای ســبز 
شهرداری منطقه17 با 2طرح ابتکاری 
توانســت برای نخســتین بار در علم 
گیاه پزشکی، به کنترل آفات و بیماری 
گیاهان بپردازد. رئیس اداره فضای سبز 
شهرداری منطقه در این باره گفت: »در 
این طرح ها بدون اســتفاده از ســموم 
شیمیایی، به سلامت جامعه شهری و 
قابــل توجهی  محیط زیســت کمک 
می شــود.«»علیرضا فرخــی« با اعلام 

اینکه بخش تحقیقات این اداره تاکنون بیش از 30عنوان مقاله در حوزه فضای 
سبز ارائه داده افزود: »طرح نوآورانه اول، تولید آفت کش گیاهی از گیاه ابریشم 
مصری است که برای نخستین بار در جهان در این منطقه انجام شده و در ان 
خصوص با مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور همکاری داریم. در این طرح، 

ترکیب گیاهی فرموله می شود و کارایی 
لازم بــر علیــه آفاتی همچــون انواع 
مختلف شته ها، شپشک، سفیدبالک و 
سنک دارد و اثر تخریبی روی انسان و 
سلامت جامعه نمی گذارد. این ترکیب 
گیاهــی می توانــد جایگزین ســموم 
شیمیایی در عرصه کنترل آفات شود.« 
وی درباره طرح ابتــکاری دوم گفت: 
»بخش آزمایشــگاه گیاهپزشکی اداره 
فضای سبز با تکثیر و تولید انبوه 3گونه 
قارچ مفید به نام »تریکودرما« بر علیه 
بیماری پوســیدگی آوندی گل داودی رفته که نتیجه موفقیت آمیزی داشته 
است. با این قارچ، اســتفاده از سموم شیمیایی کاهش پیدا می کند و درمان 
بیماری گیاهی درختان و درختچه ها سرعت می گیرد و سبب افزایش سبزینگی 

آنها می شود.«

تیتر یک
با همکاری اداره فضای سبز منطقه 17 انجام شد

تولید آفت کش گیاهی برای نخستین بار در جهان

توزیع بسته های غذایی بین مادران باردار و شیرده
گروه جهادی »شــهید صدرزاده« به مادران باردار و مادرانی که فرزند شیرخوار زیر2سال 
دارنــد خدمات حمایتی ارائه می کند. »هدیه گودرزی« با بیان این خبر گفت: »اعضای گروه 
جهادی شــهید صدرزاده بانوان و مادران ســاکن جنوب تهران هســتند که مادران نیازمند 
هم محله ای خود را حمایت می کنند.« گودرزی توزیع بســته های غذایی، مشــاوره رایگان و 
آموزش مهارت های کودک پروری را از خدمات ارائه شــده به مادران کم برخوردار معرفی کرد 
و ادامه داد: »این گروه از آغاز بحران شــیوع کرونا برای کمک های مؤمنانه به مادران نیازمند 
مناطق جنوبی تهران تشــکیل شــده اســت.« به گفته گودرزی مادران کم بضاعت از طریق 

مساجد، مدارس و خانه های بهداشت شناسایی و به گروه جهادی معرفی می شوند. 

»دالتون« های جوادیه در دام پلیس 
با هوشــیاری مأموران کلانتری 117 جوادیه سارقان 
خودروهای شهروندان به دام افتادند. به گزارش خبرنگار 
همشــهری محله، مأموران کلانتــری 117 جوادیه در 
اجرای گشــت ضربتی موفق شــدند تعداد 3 دســتگاه 
خودرو مسروقه را که توسط 4 سارق سابقه دار، معروف به 
دالتون ها، سرقت شده بود، کشف کنند و تحویل مراجع 
قضایی دهند. برپایه این گزارش، ارزش ریالی خودروهای 
مســروقه بیش از 5 میلیارد ریال برآورد شده که اکنون 
مشخصات این خودروها در اختیار اداره آگاهی تهران قرار 
گرفته اســت. مالباختگان می توانند با به همراه داشتن اسناد و مدارک مالکیت خودرو به اداره 
آگاهی مراجعه کنند و پس از طی مراحل قانونی و رأی دادگاه خودروی شان را تحویل بگیرند. 

چهره
»رقیه اکبری« مربی باسابقه آموزش 

گروه دوام محله نعمت آباد: 
آرزوی پوشیدن لباس 

آتش نشانی را دارم

یادداشت

 انحراف از طرح تفصیلی 
در جنوب  نعمت آباد

طرح جامــع و طرح تفصیلی شــهر تهران 
ســندهایی هســتند که طی دهه هــای 80 و 
90 با تصویب در عالی ترین مرجع شهرســازی 
کشور به شهرداری تهران ابلاغ شده است. یقیناً 
اجرای مصوباتی که تاکنــون خلأ آنها موجب 
بی انضباطی شــده بود با چالش هایی همراه و 
نهادینه شدن هر قانون یا بخشنامه ای نیازمند 
چندین آیین نامه، دستورالعمل و بخشنامه است. 
طرح تفصیلی شهر تهران پس از گذشت حدود 
8سال از ابلاغ، صدور آیین نامه و بخشنامه های 
تکمیلی و همچنین اصلاحیه آن توانسته است 
به مرحله تقریباً کاملی برســد. شورای اسلامی 
شــهر تهران نیز با مأموریــت نظارتی خود و 
معاونت شهرسازی شــهرداری تهران به عنوان 
مجری مصوبات شــورا در 3ســال گذشــته با 
تصویب مصوبات و ابلاغ بخشنامه هایی همچون 
شوراهای معماری و کمیسیون های داخلی سعی 
بر آن داشــتند که اجرای طرح در شــهرداری 
تهران را کاملًا هوشمند و سیستمی کنند تا به 
این شــکل حقوق ایجاد شده در آن برای همه 
مردم یکسان شود و در این مسیر بتوانند کارنامه 

موفقی داشته باشند. 
منطقه19 شــهر تهران نیــز از این موضوع 
جدا نیست و ســند طرح تفصیلی شهر تهران 
نقشــه راه و ملاک عمل حوزه شهرسازی این 
منطقه اســت. بخش قابل توجهــی از ناحیه3 
این منطقه به واســطه الحاق به بافت شــهری 
در طرح جامع مصوب ســال 1385شهر تهران 
و از ســوی دیگر به دلیل بایر بــودن نیازمند 
طرح های مصوب شهری بود.  کمیسیون ماده5 
در سال1392 با تصویب مصوبه شماره 489 با 
عنوان مصوبه اراضی جنوب نعمت آباد برای این 
محدوه طرحی را مصوب کرد که این اراضی در 
جنوب نعمت آباد یعنی محله های شهید کاظمی 
و جنوب بلوار شــقایق نیز مانند سایر نقاط این 
شهر شکل و بافت شهری مدرن بگیرند. این در 
حالی است که آنچه این چند سال اتفاق افتاده 
مغایرت قابل توجهی با مصوبه داشته است و این 
موضوع برای مدیریت شهری منطقه به چالشی 
عظیم تبدیل شد. وجود مواردی مانند موقوفه 
بودن، فرهنــگ حاکم، بایر بودن اراضی، ضعف 
اقتصادی محدوده و همچنین همجواری با بازار 
ضایعات خلازیل موجب شده است که انحراف 
قابل ملاحظــه ای بین ساخت وســاز و تغییر 
کاربری ها با سند طرح تفصیلی ایجاد شود. این 
موضوع موجب شد که منطقه برای حل اساسی 
مشــکل با اخذ مجوز از معاونت شهرســازی 
شــهرداری تهران با انتخاب مشــاور ذی صلاح 
نسبت به بازنگری مصوبه489 با هدف بررسی 
کامل موضوع و انتخاب مسیر درست اقدام کند. 

تهیه و تدوین کتابچه گردشگری در منطقه 18
در محدوده ناحیه 7 شــهرداری منطقه 18، شــاهد 
محله هایی هســتیم که هرکدام دارای تاریخچه ای قوی 
و جاذبه های گردشــگری هستندکه متأسفانه هنوز بین 
شهروندان شناخته شده نیستند، بر این اساس پروژه تهیه 
و تدوین کتابچه گردشگری در دستور کار مدیران ناحیه 7 
قرار گرفت. شهردار ناحیه 7 منطقه 18 درباره نقاطی که 
جاذبه گردشگری و توریستی دارند، می گوید: »گلدسته، 
فیروزبهرام، شمس آباد، ترشنبه و... نقاطی هستند که به 
دلیل موقعیت جغرافیایی و عناصر موجود در آن از جمله 
تنوع پوشــش گیاهی و جانوری، یخچال های قدیمی و... جاذبه های بسیاری دارند و با تهیه و 
انتشار کتابچه گردشگری می توان بخشی از این دیدنی ها را به شهروندان معرفی کرد.« »امیر 
محمدی« درباره یخچال طبیعی روســتای ترشنبه می گوید: »این بنای تاریخی که سال های 
گذشته در فهرست میراث فرهنگی به ثبت رسیده، بیش از 700 سال قدمت دارد و توانسته نظر 

عکاسان و گردشگران را به خود جلب کند.«

»رقیه اکبری« مربی دوام داوطلبی 
اســت که از 11ســال پیش، بعد از 
گذراندن دوره های آتش نشانی و ایمنی و 
کسب مدرک مربیگری، فعالیت داوطلبانه 

خود را در منطقه19 آغاز کرده است. 
او علاوه بر فعالیت در حوزه آموزش، یکی 
از اعضای فعال گروه دوام در ستاد مدیریت 
بحران منطقه19 محســوب می شود که 
به عنوان رابط و هماهنگ کننده بین ستاد 
مدیریت بحران و مسئولان خانه های دوام 

هم فعال است.
 این فعال 32ساله حوزه ایمنی در روزهای 
کرونا هم دســت از کار نکشیده است و با 
تهیه فایل های صوتی و تصویری دوره های 
آموزش آتش نشــانی و ایمنی را به صورت 

مجازی برای شهروندان برگزار می کند. 
او دلـــــیل فعــــــالیت 
ایــن  در  را  داوطلبانــه اش 

رشته علاقه به آگاه سازی 
شــهروندان به خصوص 
کــودکان بــا مباحث 
و  می دانــد  ایمنــی 
بزرگ ترین  از  یکــی 
ایــن  آرزوهــــایش 

اســــت کــه بتوانــد 
روزی در گــروه بانوان 
آتش نشان ایستگاه های 
فعالیت  آتش نشــانی 

کند. 

خبر کوتاه
منطقــه17  »داود لطفی« شــهردار منطقه 
همراه با معاونان خود به بازدید از پروژه های 
عمرانــی و ترافیکــی ناحیــه2 پرداخت و 
هماهنگی های لازم برای بهبود و تسریع در 

روند اجرای این پروژه ها را انجام داد. 

علی داوطلب 
کارشناس شهرسازی و معماری منطقه19

مجله خبری مجله خبری

محور نیلوفری روشن شد
مشکل روشنایی »محور نیلوفری« که پس از زیرزمینی شدن خط آهن 

تهران ـ تبریز در منطقه17 ایجاد شده، به صورت کامل حل شد. 
معاون خدمات شــهری و محیط زیست شهردار منطقه با اشاره به نصب 
67برج نوری در این محور از میدان شــهدای مدافع حرم تا بزرگراه شــهید 
آیت الله  ســعیدی گفت: »متأســفانه هرازگاهی به دلیل معضلاتی همچون 

ســرقت کابل ها یا جعبه فیوز شاهد خاموشی برج های نوری هستیم. براین 
اســاس با رصد به موقع و ترمیم 25برج نوری کــه دارای نقص بودند، این 
مشکل حل و محور نیلوفری روشن شد.« »محمدرضا افخم« افزود: »ارتفاع 
این برج ها 6، 9 و 12متر است که از لامپ های 100وات 6، 8 و 12شعله برای 

روشنایی محور استفاده شده است.«
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برگزاری رزمایش نذر سلامت
بنیاد بین المللی خیریه »آبشار عاطفه ها« در منطقه17رزمایش 
نــذر ســلامت برگزار کــرد. »فاطمــه چوپانی« مدیر قــرارگاه 
محرومیت زدایی بنیاد بین المللی خیریه آبشار عاطفه ها با اعلام این 
خبر گفت: »در این رزمایش با کمک خیران5هزار بسته سلامت 
شامل مایع ضدعفونی کننده سطوح2لیتری، مایع ضدعفونی کننده 
دســت2لیتری، مایع ضدعفونی کننــده لباس2لیتری و10عدد 
ماسک به نیازمندان این منطقه و مددجویان سایر نقاط کشور اهدا 
شد. این رزمایش در آستان امامزاده حسن)ع( برگزار و بسته های 

بهداشتی به مناطق مختلف ارسال شد.«
 چوپانــی افزود: »این رزمایش به دلیل فرارســیدن ســالگرد 
شهادت شهید قاسم سلیمانی به نام این سردار شهید مزین شده 
بود.« وی با اشــاره به برگزاری این رزمایش در شهرهای ملارد، ورامین و قرچک گفت: »به 
مددجویان این مناطق بسته های ســلامت اهدا و جهیزیه چند نوعروس کم بضاعت تأمین 
شد.« گفتنی است این رزمایش چهارشنبه هفته گذشته برگزار و 100سبدکالا و100 بسته 

فرهنگی هم میان مددجویان منطقه17توزیع شد. 

تکمیل پروژه های اولویت دار منطقه19 تا پایان سال
طرح بازسازی 3مسجد به عنوان پروژه های اولویت دار منطقه19، 

قرار است تا پایان سال تکمیل و برای اقامه نماز آماده شوند. 
معاون فنی و عمران شهردار منطقه19 با اعلام این خبر گفت: 
»بازسازی مســاجد اثنی عشــر در 3طبقه در محله بهمنیار، در 
مرحله 60درصدی اســت و اکنون به مرحله نصب گنبد رسیده 
است که ســعی داریم تا پایان سال مورد بهره برداری قرار بگیرد. 
عملیات بازسازی مسجد حضرت ابوالفضل)ع( در محله نعمت آباد 
هم در مرحله ســفیدکاری و نصب موزاییک است و سرویس های 

بهداشتی آن نیز به زودی ساخته خواهد شد.«
»محمدمهــدی گندمی« با اشــاره به پیشــرفت 90 درصدی 
بازسازی مسجد امام زمان)عج( در محله شکوفه گفت: »در حال 
حاضر نمای بیرونی مســجد تکمیل شده و به مرحله اجرای سنگ بدنه محوطه داخلی آن 

رسیده است.«

9  میز خبر
هزار معتاد متجاهر از آغاز دوره 
شیوع ویروس کرونا از فرودگاه 

امام خمینی)ره( جمع آوری و ساماندهی 
شدند. فرودگاه امام خمینی)ره( در 

مجاورت شهرری قرار دارد. 

18
 درخواست و نیاز شهری ساکنان 
منطقه17 در سی امین ملاقات 

مردمی شهردار منطقه17 بررسی 
شد. »داود لطفی« شهردار منطقه 

پس از اطلاع تلفنی از درخواست های 
مردمی، دستور پیگیری و حل 

مشکلات را صادر کرد. 

170
بسته ارزاق توسط اداره نذورات 

آستان مقدس حضرت عبدالعظیم)ع( 
به نیازمندان محله های محروم 

شهرری اهدا شد. این بسته ها شامل 
مواد غذایی و لوازم بهداشتی بود. 

تعامل شورایاری و نهادهای 
مردمی در مبارزه با کرونا

رابط شــورایاری های منطقه20معتقد اســت 
شــورایاری های محله های مختلف شــهرری در 
مقابله با بحران کرونا نقش مؤثر و قابل توجهی ایفا 

کرده اند. 
»مسعود امان اللهی« می گوید: »20محله منطقه 
20 در زمینه مقابله با کرونــا فعال بودند. در این 
فعالیت ها شورایاران نقش محوری و اساسی داشتند 

و اقدامات مختلفی را انجام دادند.«
 او به تعامل نهادهــای مختلف در کنترل این 
بحران اشــاره می کند و می گوید: »در این مســیر 
نهادهــای مختلف مانند بســیج و هیــأت امنای 
مساجد، شــورایاران را حمایت کردند و نهادهای 
مردمی نیز در کنار آنها ایستادند. حاصل این تعامل 
و همکاری تهیه و توزیع گســترده اقلام بهداشتی 
مانند مواد ضدعفونی کننده، ماســک و دستکش 
در میان اهالی محله های اقدســیه، شیخ صدوق، 
علایین، جوانمــرد قصاب و محله های مجاور حرم 
سیدالکریم)ع( بود. در بسیاری از محله ها نیازمندان 
از کمک های مؤمنانه مانند توزیع بسته های غذایی 

نیز برخوردار شدند.«
 امان اللهــی مراکز بهزیســتی را جــزء مراکز 
آسیب پذیر عنوان می کند و می گوید: »در شهرری 
چند آسایشگاه و مراکز نگهداری سالمندان و افراد 
بی سرپرســت وجود دارد که در دوران شیوع کرونا 
بیش از گذشته به کمک و حمایت های مردمی نیاز 
دارند و از نهادهای مردمی درخواست می کنم که 
در ارائه خدمات به این مراکز در کنار شــورایاران 

قرار گیرند.« 

شورایاری
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19سال از نخســتین روز حضورش در این سالن 
ورزشــی می گــذرد. آن روز فقط 4ســال داشــت و 
برای آموختن به اینجا آمــده بود، اما اکنون به عنوان 
مربــی تیم ژیمناســتیک در ایــن مجموعه فعالیت 
می کند. عرفان نورانی درباره آغاز فعالیتش در رشــته 
ژیمناســتیک می گوید: »بچه بازیگوشــی بودم و به 
همین دلیل با تشویق های دایی ام که کشتی گیر بود، 
فعالیت ورزشی را در رشته ژیمناستیک زیرنظر مربی 
خوبم آقای علی پور آغاز کردم. خوشبختانه خیلی زود 
به عضویت تیم تهران درآمدم و 8 سال بیشتر نداشتم 
که در مسابقات ژیمناستیک هنری تهران مقام قهرمان 
قهرمانــان را از آن خود کــردم. بعد از آن هم به مرور 
زمان به مســابقات کشوری راه پیدا کردم و مقام های 

قهرمانی را یکی پس از دیگری کسب کردم.«
 نورانــی کــه در 10ســالگی بــه اردوی تیم ملی 
ژیمناستیک ایروبیک رده نونهالان دعوت شده است، در 
ادامه می گوید: »بعد از آن به ترتیب به عضویت تیم ملی 
نوجوانــان و جوانان درآمدم و اکنون هم عضو تیم ملی 
بزرگسالان هســتم.« نخستین ژیمناست زیر 18سال 
که در ســال2016 در دنیا یک حرکت به نام خودش 

ورزشی حاضر شــده اند و ضمن گوشزد کردن فاصله 
مشــخص ایستادن به شــاگردان، آنها را برای اجرای 
صحیح حرکات راهنمایی می کنند. ســرمربی تیم با 
اشــاره به اینکه چیزی تا برگزاری مسابقات مجازی 
کشوری نمانده است، می گوید: »با توجه به اینکه این 
رشته جزء رشــته های کم برخورد محسوب می شود 
بچه ها در ساعات مختلف با تعداد محدود برای تمرین 
بــه اینجا می آیند.« وقتی از او می خواهیم تا بیشــتر 
درباره فعالیتش به عنوان مربی در روزهایی که خودش 
هنوز ملی پوش اســت، صحبت کند، می گوید: »ابتدا 
خیلی اتفاقی به توصیه مربی سابقم فعالیت در حوزه 

مربیگری را از سال1395 شروع کردم، اما 
بعد این کار به یکی از مهم ترین اهداف 
زند گی  ام تبدیل شــد. اســتعدادهای 
زیادی را در باشــگاه می دیدم که دلم 
می خواست برای حمایت از آنها یک 
کنم.  راه اندازی  اســتعدادیابی  پایگاه 

این در حالی اســت کــه وجود 
چنین جایــی به خصوص 
در مناطق جنوبی شــهر 
قطعاً می تواند بچه ها را از 
خیلی آسیب ها دور نگه 

دارد.«
ژیمناســت  ایــن   

ملی پــوش کــه در 20 
ســالگی افتخار داشــتن 

تیم ملی  شاگردانی در سطح 
ادامه  اســت، در  را داشــته 
می گوید: »ابتدا کار را فقط با 
بچه های منطقه شــروع کردم 
و خوشــبختانه ســطح بالای 

در فدراســیون جهانی ثبت کرده است، با بیان اینکه 
لذت دیدن ورزشکاران مطرح دنیا و قهرمانان جهان در 
حالی که حرکت ابداعی اش را در مسابقه اجرا می کنند 
غیرقابــل توصیف اســت، می گوید: »پــس از آن در 
سال2018 در فدراسیون جهانی 3حرکت به نام خودم 
ثبت کردم. تا قبل از فروردین سال1399 رکورد ثبت 
حرکت در دنیا 8 حرکت بود، با ثبت 5 حرکت دیگر در 
سال2020، تعداد حرکات ثبتی ام به 12حرکت رسید 
و اکنون رکورددار بیشترین ثبت حرکات ابداعی به نام 
خودم در دنیا محسوب می شوم. اخیراً 18حرکت جدید 
دیگر هم ابداع و آنها را برای فدراسیون جهانی ارسال 

کرده ام و منتظر نتیجه هستم.«

 راه اندازی پایگاه استعدادیابی؛ 
 هدف بزرگ زندگی 

شاگردان در 3رده سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان 
به تدریج در ساعت های مختلف وارد سالن می شوند تا 
با رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله اجتماعی برای 
تمرین آماده شوند. نورانی و »بهزاد اصغری« به عنوان 
سرمربی و سرپرســت تیم، قبل از همه در مجموعه 

کلاس ها باعث شد تا بچه های مناطق دیگر هم جذب 
کلاس های ما بشــوند. به مرور تیم مان به طور کامل 
شــکل گرفت و توانستیم هم در ژیمناستیک هنری 
و هم در ژیمناســتیک ایروبیک مقام کســب کنیم. 
تیم نوجوانان ما ســال گذشته توانست در مسابقات 
قهرمانی کشور رشته ژیمناستیک ایروبیک مقام اول 
را کســب کند. »نیما نصراللهی«، »طاها شمسی« 
و »محمدرضا مرادی« اعضای تیم جوانان باشــگاه 
هستند. اعضای تیم نوجوانان »محمدامین راهنما«، 
»مانی میرزایی«، »حامد نیکرخ«، »ســینا سودی«، 
»رضا طاهری«، »عرشیا احمدلو«، »امیرعلی آریاپور« 
هستند و »محمدسالار محمودی«، »علی اطلسی«، 
»محمدرضا فضل علی«، »محمدحســین یوسفی«، 
»امیرحسین پرده یاقوت« و »پرهام عرشی« اعضای 
تیم نونهالان این باشگاه هســتند که هریک از آنها 
می تواننــد برای پرورش حداقل 5 ژیمناســت دیگر 
در آینده اقــدام کنند و در افزایش روزافزون اعضای 

خانواده ژیمناستیک کشور مؤثر باشند.«

شناساندن استعدادهای کشور به دنیا
این فینالیســت مســابقات آســیایی ویتنام در 
ســال2016، نفر اول مسابقات آســیایی مغولستان 
و دارنــده بالاتریــن ســطح مســابقات جهانی در 
سال2018، حضور مربیان خوب در منطقه را عامل 
مهمی برای فعالیت همیشــگی اش در این مجموعه 
ورزشی می داند و درباره تلاش های امروز خود برای 
تربیت بهتر شاگردانش، می گوید: »امکانات محدود، 
اغلب یکی از مهم ترین دغدغه های ورزشکاران ساکن 
جنوب شهر بوده اســت. با هدف افزایش امکانات و 
رفاه ورزشــکاران در تلاشــیم در این مجموعه یک 
مرکز توانبخشی برای بچه ها ایجاد کنیم. با توجه به 
اینکه آسیب های این رشته بالاست در چنین فضایی 
می توانیم به رفع مشــکل فوری آنهــا بپردازیم. این 
درحالی است که رشــته تحصیلی ام آسیب شناسی 
فیزیولوژی ورزشــی اســت و به دلیل شــرکت در 
کارگاه های مرتبط می توانم بــه خوبی از عهده این 

کار برآیم.«
 او به راه اندازی کلاسی که علاوه بر آنالیز عملکرد 
بچه ها بــه گپ وگفت های دوستانه شــان اختصاص 
دارد، اشاره می کند و می گوید:  «بیشتر از مربی رفیق 
بچه ها هستم و تا حدی که در توانم باشد برای رفع 
مشــکلات آنها اقدام می کنم، چراکه در کنار رشد 
ورزشی، رشد تحصیلی و شخصیتی آنها خیلی برایم 
اهمیت دارد.« نورانی با معرفی این مجموعه به عنوان 
قطب ژیمناســتیک ایروبیک پایتخت می گوید: 
»بــا توجه به اینکه بخــش قابل توجهی 
از بچه هــای باشــگاه از مناطق دیگر به 
اینجا می آینــد قصد داریم یک خوابگاه 
برای آنهــا راه اندازی کنیم.« این عضو 
تیم ملی ژیمناســتیک ایروبیک کشور 
به همکاری یک ســاله اش با کمپانی 
می کند  اشــاره  ایروبیک5  ایتالیایــی 
و می گویــد: »در دوران کرونــا 2دوره 
یک ماهه آموزشــی برگزار کردم که کل 
دنیا از آن بهره مند شد. دوست دارم از طریق 
این همکاری، اعضای تیم و استعدادهای برتر 
محله جوادیه و کل کشور را به جهان معرفی 

کنم.«
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قهرمان ژیمناستیک ایروبیک کشور و رکورددار ثبت حرکات ابداعی جهان: 

استعدادهای درخشان »جوادیه« را 
جهانی می کنم

بیشتر از مربی رفیق بچه ها هستم

سختی مسیر را احساس نمی کنم
»نیما نصراللهــی« عضو 16ســاله تیم ملی ژیمناســتیک ایروبیک جوانان 
کشــور است که باوجود سکونت در محله شهران، این مجموعه ورزشی را برای 
تمرین انتخاب کرده اســت. او با اشــاره به اینکه مانند نورانی فعالیت در رشته 

ژیمناستیک را از 4سالگی آغاز کرده است، می گوید: »از 8سالگی موفق به 
کسب مقام های قهرمانی شدم. تاکنون در رشته ژیمناستیک ایروبیک؛ 
3مدال طلای کشــوری، 2نقره و یک برنز کسب کرده ام و سال1397 
در مســابقات انتخابی تیم ملــی برگزیده شــدم.« او درباره حضورش 
در مجموعه ورزشی دکتر شــریعتی می گوید: »در مسابقات کشوری 
ســال1397 با آقای نورانی آشنا شــدم و از آن پس فعالیتم را زیر نظر 
ایشــان شــروع کردم. با فعالیت زیر نظر این مربی خبره سختی مسیر 
را احساس نمی کنم و از حضورم در این تیم خیلی خوشحال هستم.« 

هدف بزرگی دارم
یکی دیگر از شاگردان نورانی که در تیم ملی ژیمناستیک ایروبیک هم فعالیت 
دارد »طاها شمس« است. این ساکن 15ساله منطقه15 با بیان اینکه ژیمناستیک 
را از 5سالگی در یکی از باشــگاه های منطقه13 آغاز کرده است، می گوید: »طی 

این سال ها در باشــگاه های مختلف و نزد مربیان متعدد فعالیت داشتم تا 
اینکه 3سال پیش توســط یکی از مربیانم، آقای ایزدی، به آقای نورانی 
معرفی شدم و از آن پس عضو فعال این باشگاه شده ام.« این ژیمناست 
که دارنده 2مدال طلا و 2مدال نقره در رشــته ژیمناستیک ایروبیک 
اســت، می گوید: »از سال1396 عضو تیم ملی هستم و به دلیل اینکه 
هدف بزرگی برای موفقیت در این رشته دارم تصمیم گرفتم نزد آقای 
نورانی تمرین کنم. پس از حضور در این تیم پیشرفت زیادی داشته ام 

که به همه سختی های دوری راه می ارزد.«

 در اوج اســت و پرکار. نامش را به گوش جهان رســانده اســت، اما همچنان قلبــش برای محله و 
بچه محل هایــش می تپد. »عرفان نورانی« از ســاکنان قدیمی منطقه16 و عضو تیم ملی بزرگســالان 
ژیمناستیک شاخه ایروبیک است که ضمن کسب مقام های متعدد کشوری و برون مرزی، در دنیا به عنوان 
رکورددار ثبت حرکات ابداعی شناخته می شود. این ژیمناست 23ساله علاوه بر انجام تمرین های پی در 
پی و درخشش در مسابقات، 4ســال است در مجموعه ورزشی دکتر شریعتی به استعدادیابی و تربیت 
ژیمناست های جوان این منطقه و مناطق دیگر می پردازد. موفقیتش در تربیت تیمی که 3نفر از اعضای 
آن به عضویت تیم ملی درآمده اند و سال گذشته عنوان قهرمان کشوری را از آن خود کرد، باعث شد تا 

برای آشنایی بیشتر با او و فعالیت هایش در یکی از جلسات تمرین همراهی اش کنیم.

زهرا بلندی
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ساعت                      امضا
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معاون توسعه منابع انسانی شــهرداری تهران در 
بازدید شــبانه از منطقــه17 و پروژه های محله محور 
و کوچک مقیــاس ایــن بخــش از پایتخــت گفت: 
»خوشــبختانه نتایــج ارزیابی ها نشــان می دهد که 
اقدامــات درخور توجهی در این منطقه در حال انجام 
اســت و روند رو به رشدی از مدیریت گذشته تاکنون 
وجــود دارد.« »حامد مظاهریــان« اجرای پروژه های 
محله محور را از محورهای بودجه ســال آینده عنوان 
کرد و افزود: »این پروژه ها طبق نظر و توافق مدیریت 
شهری برای پاســخ به نیازها و رسیدگی به مطالبات 
شهروندان در سال1400 تداوم پیدا می کند و شورای 
اســلامی شــهر تهران نیز ضمن حمایت از این طرح 

بر روند اجرا نظــارت خواهد کرد.«وی با 
اعلام اینکه برنامه ریزی ها باید به تناسب 
اقتضائات منطقه ای و محله ای انجام شود، 
افزود: »احســاس مســئولیت نسبت به 
محله و شــهر، پرسشگری و مطالبه گری 
از مســئولان از خصوصیات شــهروندی 
به شــمار می رود و مردم با مشارکت در 
پروژه های محله محور، این نقش را تمرین 
می کنند.« مظاهریان، جلب مشــارکت 
مردم در اجرای پروژه های محلی را هدف 
اصلی مدیریت شــهری دانست و اظهار 
کرد: »اینکه مــردم خود را در پروژه های 
محل سکونت خود سهیم بدانند، به نوعی 

تمرین نقش شهروندی واقعی است.«
وی یادآور شــد: »همــواره طی صد 
سال گذشته شــهرداری بر مبنای نظر و 
تشــخیص کارشناسان شــهری اقدام به 
اجــرای پروژه ها می کــرد و مردم حلقه 
مفقــوده این پروژه ها بودنــد، اما دخیل 
کردن مــردم در تصمیم هایی که نفع و 
ضرر آن به خود آنان برمی گردد، از جمله 

رویکردهای جدیدی بود که شهرداری در این دوره با 
اجرای پروژه های محلی دنبال کرده است.«

توجه به خواست مردم در بودجه
مظاهریــان بــا اعــلام رضایــت از پروژه هــای 
کوچک مقیاس محلی منطقــه17، گفت: »پروژه های 
محلــی در این منطقه رشــد خوبی داشــته و 

امیدواریم در 3 ماهه پایانی سال، پیشرفت این پروژه ها 
به 75درصد برسد. دســتیابی به این میزان بر اساس 
برآوردهای کارشناســی امکان پذیر است و عزم جدی 

می طلبد.«
معاون شهردار تهران، اجتماعی شدن فعالیت ها را 
از محورهای بودجه سال آینده شهرداری اعلام کرد و 
گفت: »باور دارم شهرداری تهران باید در نقطه تلاقی 
با دغدغه های مردم قرار گیرد و بودجه سالانه خود را 
اهرمی برای کمک به رفع نگرانی ها و مسائل شهروندان 
قرار دهد. آنچه در این مسیر می تواند راهنمای ما باشد، 
توجه به خواسته های مردم است که عموماً حول محور 
ســلامت )کرونا( و اقتصاد می چرخد و شهرداری نیز 
فعالیت های خود را در راستای رسیدگی 
اولویت دار مردم سوق  به خواســته های 
خواهد داد.« به گفته مظاهریان، در دوره 
کمبود منابع مالی شــهرداری و شرایط 
ســخت اقتصادی مردم، برخی پروژه ها 
اولویت خود را از دست می دهند و بعضی 
هم بنا به درخواست و نیاز شهروندان در 

اولویت اجرا قرار می گیرند. 
وی با بیــان اینکه معمــولًا مدیران 
شــهری شــناخت خوبی از ابعاد مادی 
منطقــه خود اعم از متــراژ محله، تعداد 
خیابان ها و معابر و آماری از این دســت 
دارند، افزود: »اما شــناخت سرمایه های 
اجتماعــی محله هــا شــامل بــزرگان، 
نویســندگان،  هنرمندان،  فرهیختگان، 
قهرمانان ورزشی و... ظرفیت های مهمی 

است که نباید از آن غفلت شود.«
وی با اشــاره به دیدگاه همیشــگی 
مدیریت شهری به دستفروشی به عنوان 
یکی از مشاغل کاذب و مزاحم گفت: »به 
نظر می رســد با تغییر نگاه باید گشایش 
ایجاد شود. در شــرایط اقتصادی کنونی می توانیم با 
مدارا، حمایت و ساماندهی در قالب ایجاد بازارچه های 
اختصاصی و بخشــیدن جنبه های رسمی به این نوع 
فعالیت های اقتصادی، به قشــر ضعیف جامعه کمک 
کنیم.« قبل از این نشست؛ معاون برنامه ریزی، توسعه 
شهری و امور شورا و سرپرست معاونت توسعه منابع 
انسانی شــهرداری تهران از پروژه های توسعه محلی 

بازدید کرد. 

مظاهریان در این بازدید ضمن بررســی پیشرفت 
فیزیکی پروژه های بهسازی خیابان ارژنگیان، نهرسازی 
خیابان تشــیع، تعریض کنارگذر پل برادران شــهید 
حســنی، تخریب حسینیه ثارالله و مرکز رفاهی محله 
بلورســازی بــرای تعریض خیابان و بهســازی محور 
نیک نفس، با حضور بر سر مزار شهدای گمنام بوستان 

ابوذر به مقام شامخ آنها ادای احترام کرد. 

می خواهیم صدای مردم را بشنویم
شهردار منطقه17 در جریان 
بازدید سرپرست معاونت توسعه 
انسانی شــهرداری تهران  منابع 
از پروژه های توســعه محلی این 
بخش از پایتخت گفت: »تاکنون 
11 جلســه مشورتی و تعاملی با 
ذی نفعان و مؤثران منطقه برگزار 
و 2طرح »شــهر خوب، شــهر 

ارتباطی« و »انسجام در موضوع محرومیت زدایی« در 
منطقه اجرا شــده است. »داود لطفی« گفت: »در این 
طرح ها می خواهیم همه افراد مؤثر منطقه را همســو 
با همدیگر کنیم و سه شــنبه ها را بــه موضوع ارتباط 
بــا گروه های مرجع، ذی نفــع و ذی نفوذ منطقه مثل 
معتمدان، فعالان اجتماعــی، فعالان اصناف مختلف، 
خیــران، ســرمایه گذاران، خانواده معظم شــهدا و... 
اختصاص دهیم و حتی با آســیب دیدگان اجتماعی 

ارتباط فعالانه بگیریم و از تهدید فرصت بسازیم.«
وی افزود: »قرار اســت حوزه اجتماعی دسته بندی 
انجام داده و با نخبگان، ورزشکاران و... منطقه جلساتی 
گذاشته و با آنها بحث و گفت وگو کنیم تا آنها صدای 
ما را به عنوان شهرداری بشنوند و مهم تر اینکه ما هم 

صدای آنها را بشنویم.«

 اجرای 57 پروژه در منطقه
معاون هماهنگی و برنامه ریزی شهردار منطقه 
در این نشست گفت: »57پروژه در 3 فاز توسعه 
محلی به مبلــغ 58 میلیارد تومــان داریم که 
14درصد پیشرفت فیزیکی داشته است« »امیر 
تیغ نورد« با بیان اینکه با دستور شهردار منطقه، 
پروژه های توسعه محلی با سرعت بیشتری پیش 
رفته است، تأکید کرد: »با تدبیر شهردار منطقه، 
شهرداران نواحی به عنوان لیدر کار فعال شدند و 

اصلی ترین عضو کارگروه ها هستند.«

ایمن سازی فضاهای 
بی دفاع شهری با 

پروژه های توسعه محلی 
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران 
در بازدید از پروژه های توسعه محلی منطقه17 
گفت: »معتقدم توســعه باید از محله ها شکل 
بگیرد و در بازدیدهایی که داشــتم، مشــاهده 
کردم که تحــولات خوبی در ایــن منطقه در 
اجرای پروژه های توســعه محلی صورت گرفته 
اســت.« »زهرا نژادبهرام« افزود: »در منطقه17 
شــاهدیم کــه از مراکز محله تــا پیاده روهای 
مناسب ســازی شده، فضاهای ســبز، فضاهای 
تجمع و رفع فضاهای بی دفاع اقدام های خوبی 

انجام شده و به ظرفیت های 
بسیار خوبی در عمق محله ها 
تبدیل شده اند.« وی با اشاره 
بــه اهمیت رفــع فضاهای 
امنیت  برای  بی دفاع شهری 
شــهروندان تأکید کرد: »با 
رفع فضاهای بی دفاع شهری، 
امنیــت بــرای کل منطقه، 
به ویژه برای زنــان در زمان  
تردد در شهر حاکم می شود. 

شهر برای همه هست و باید از ظرفیت های لازم 
برای  تردد همه شــهروندان با امنیت و ایمنی 
کامل تلاش کنیم.«عضو شــورای اسلامی شهر 
تهران افزود: »وقتی ایمنی، امنیت، ســلامت و 
سرزندگی در درون محله ها شکل بگیرد و مردم 
احساس آرامش داشــته باشند کیفیت زندگی 
بالا می رود، ارزش سکونت افزایش پیدا می کند 
و میل به اقامت و عــدم تمایل به مهاجرت در 
محله ها ایجاد می شود.« نژادبهرام با بیان اینکه 
منطقه17 مسیر بهبود را به خوبی طی می کند، 
ادامه داد: »باید از ظرفیت های ویژه ای که حس 
تعلق محله ای را در مردم ایجاد کند اســتفاده 
کنیم و این حس ایجاد نمی شود، مگر با افزایش 
ارزش ســکونت و ارتقای آن در راستای بهبود 

کیفیت زندگی در محله ها.«

نگاه

 معاون شهردار تهران اجرای طرح های کوچک مقیاس
 را در احقاق حقوق شهروندی موثر می داند

 تمرین مطالبه گری 
در پروژه های محله محور

 امروزه اجرای پروژه های محله محور و کوچک مقیاس در مناطق به اولویت برنامه های شهرداری تهران تبدیل 
شده است. شاید در نگاه اول این طور به نظر برسد که شهرداری دیگر سراغ اجرای پروژه های کلان نخواهد رفت، 
زیرا طرح های شهری که این روزها در مناطق پیگیری و اجرا می شود، به دلیل کوچک مقیاس بودن و هزینه کم، با 
بودجه کم این نهاد اجتماعی سازگارتر است. عده ای هم گمان می کنند این طرح های کوچک تأثیر چندانی ندارند 
و گره ای از مشکلات و نیازهای شهری مردم باز نخواهد کرد، اما مسئولان شهری آنها را نتیجه بخش می دانند 
و معتقدند با این طرح ها، محله ها آبادتر می شوند و همین محله های آباد، شهری آباد را شکل می دهند. بازدید 
مداوم از پروژه های محله محور و کوچک مقیاس برای بررسی میزان پیشرفت فیزیکی آنها به فعالیت مهم مدیران 
شهری تبدیل شده، از این رو هفته گذشته، حامد مظاهریان، معاون شهردار تهران و همچنین یکی از اعضای 

شورای شهر، به صورت جداگانه از طرح های درحال اجرای منطقه17 بازدید کردند. 

عضو شورای 
اسلامی شهر 
تهران: وقتی 

ایمنی، امنیت، 
سلامت و 

سرزندگی در 
درون محله ها 
شکل بگیرد و 
مردم احساس 
آرامش داشته 
باشند کیفیت 

زندگی بالا 
می رود

زهرا نژادبهرام 
عضو هیئت رئیسه 

شورای اسلامی شهر 
تهران

داود لطفی
شهردار منطقه17

بازدید میدانی مسئولان 
شهری تهران از پرژه های 
منطقه 17
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رفاقتی

وقوع بلایای طبیعی، از زلزله بم تا زلزله کرمانشاه 
یادآور این مدعاست که زلزله خبر نمی کند و پیش 
از وقوع بایــد آماده مقابله با آن بود. رئیس ســتاد 
مدیریت بحران منطقه19 با بیــان این موضوع در 
شرح وضعیت ایمنی منطقه در برابر بحران، می گوید: 
»معمولًا در هر منطقه علاوه بر پایگاه های پشتیبانی 
چندمنظوره، یک پایگاه ویژه هم وجود دارد. باتوجه 
به این موضــوع در منطقه19 هم 6 پایگاه 
مدیریت بحران در نقاط مختلف قرار دارد 
که 4 مورد ســالن ورزشی چندمنظوره و 
2مورد دیگر انبار تجهیزات اســت. در انبار 
تجهیزات ستاد مدیریت بحران اقلامی که زمان وقوع 
بحران هایی مثل سیل و زلزله مورد نیاز است مانند 
موتــور برق، اره های آهن بر، اره های چوب بر و بتن بر 

و... وجود دارد.«
 بهره منــدی از فضاهای بایر بســیار و 
بوســتان های بزرگی مثل بوستان ولایت و 
افرا جزء ویژگی های مثبت این منطقه است 
که مهاجر به آن اشاره می کند و می گوید: »بوستان 
ولایت فضای مستعدی در زمان مقابله با بحران دارد 
که علاوه بر وســعت زیاد، اورژانس جنوب تهران و 
ایستگاه آتش نشــانی را هم در دل خود جای داده 
است. 359ســکوی اضطراری در بوستان افرا وجود 
دارد کــه در زمان وقوع بحران، اســکان اضطراری 
بخشــی از شهروندان آسیب دیده، بازتوانی و بازیابی 
زندگی و فراهم ساختن نیازهای اولیه آنها را به عهده 

می گیرد.«
 مهاجر با اشــاره به اینکه در زمان وقوع 
زلزله علاوه بــر اماکنی مثــل مدارس، 
بوستان ها، مســاجد و...، سایت اسکان 
اضطراری بوســتان افرا نیز از مهم ترین 
نقاط بــرای تخلیــه امــن اضطراری 
محسوب می شود، می گوید: »یک سایت 
اســکان اضطراری دیگر هم در بوستان 
شقایق در حال ساخت است. زیرسازی 
آن انجام شده و امیدواریم مراحل 
ساخت آن هرچه زودتر به پایان 
برسد و مورد بهره برداری قرار 

بگیرد.«

بهره مندی مدارس از 
کانکس دوام

آگاهــی  افزایــش 
مواجهه  در  شــهروندان 
از  با حوادث و بحران ها 
راه هــای مؤثر در بحث 
است.  بحران  مدیریت 
مدیریت  ستاد  رئیس 
بحــران منطقه19 با 
بیان اینکه »خانه های 
ایمنــی«  و  دوام 
بــا هــدف  ترویج و 
پیشــگیری،  فرهنگ  ارتقــای 

آمادگی، ایمنی، خودامدادی و دگرامدادی شهروندان 
در سراهای 13گانه محله شکل گرفته اند، می گوید: 
»این خانه هــا ضمن برگزاری دوره های آموزشــی، 
گروه های مردمی داوطلب مدیریت بحران تشــکیل 
می دهند و در روزهای کرونــا نیز با دارا بودن 450 
عضــو به صورت مجازی به فعالیت هــای خود ادامه 

می دهند.« 
اســتقرار کانکس دوام در6نقطــه از محله طرح 
مهمی است که مهاجر با اشاره به آن می گوید: »این 
کانکس ها با تجهیزاتی مثل موتور برق، برانکارد، اره 
بتون بر، نوار خطر، چادرهای امدادی، جعبه کمک های 
اولیه و... راه اندازی شــده اند تا در زمان وقوع بحران، 
قبل از رسیدن نیروهای امدادی، گروه دوام داوطلب 
که از ساکنان محله ها هستند در صحنه حاضر شوند 
و با استفاده از تجهیزات داخل کانکس، بحران پیش 
آمده را تا حدودی مدیریت می کنند.« رئیس ستاد 
مدیریت بحران در ادامه به اجرای طرح مدرسه آماده 
در مدارس منطقه اشاره می کند و می گوید: »براساس 
این طرح علاوه بر ارائه آموزش های لازم به مدیران و 
دانش آموزان، مدارس از نظر ایمنی مورد ارزیابی قرار 
می گیرند. این درحالی است که 2کانکس تجهیزات 
امداد و نجات مدرســه آماده بــا تجهیزات کامل به 
مدارس شهید همت و جمهوری اسلامی اهدا شده 
است تا در زمان وقوع بحران از تجهیزات آنها استفاده 
کنند. قصد داریم این طــرح را در آینده نزدیک در 

همه مدارس منطقه اجرا کنیم.«

شناسایی اماکن حادثه خیز
شناســایی نقاط حادثه خیز منطقه که در زمان 
وقوع زلزله بیشتر مستعد آسیب دیدگی اند یکی دیگر 
از اقداماتی است که نیروهای مدیریت بحران منطقه 
اجرا می کنند. مهاجر با اشــاره بــه طرح هایی مثل 
ارزیابی ایمنی اماکن، ساختمان های بالای 18واحد و 
مراکز بهداشت منطقه و... می گوید: »طی ارزیابی های 
انجام شده پاساژ توحید در محله عبدل آباد و پاساژ 
زنجانیــان در محله خانی آباد نــو جنوبی جزء نقاط 
حادثه خیز در منطقه19 شــناخته شــده اند. بعد از 
برگزاری کمیته رفع خطر، تابستان سال جاری طرح 
تخریب و عقب نشینی پاساژ 40ساله توحید انجام شد 
و اکنون مراحل نوسازی آن در حال اجراست. پاساژ 
زنجانیان هم با حداقل 35سال قدمت از نظر سازه در 
حال گسستگی است. طی بازدیدهای مشترکی که 
با کارشناسان آتش نشانی و سازمان بحران داشته ایم 

موضوع ناایمنی و ضرورت تخریب و نوسازی را مطرح 
کرده ایــم و این طرح هم گویا در حال انجام مراحل 

قانونی است تا اجرایی شود.«
 وی از محله نعمت آباد به عنوان محله ای با بافت 
فرســوده در منطقه یاد می کنــد و می گوید: »طی 
بازدیدها مخاطرات بافت فرسوه را شناسایی و سعی 
کردیم توصیه های بحرانی را به ســاکنان گوشــزد 
کنیم. چندین دوره جلسه برگزار شده است که چه 
راهکاری برای رفع فرســودگی این محله اجرا شود. 
نیاز است از طریق برقراری ارتباط با اهالی محله آنها 
را مجاب کنیم که هماهنگی های لازم را برای تجمیع 

و نوسازی انجام بدهند.«
 

خدمتگزاری به صورت مجازی ادامه دارد
با وجود محدودیت های فیزیکی شــهروندان در 
روزهای همه گیری کرونا، ســتاد مدیریت بحران 
منطقه بیکار ننشســته اســت و به بهانه روز ملی 
ایمنی در برابر زلزله و کاهش اثرات بلایای طبیعی 
سعی دارد اقدامات مؤثری در حوزه های پیشگیری، 
آمادگی و مقابله و همچنین آموزش شهروندان از 
طریق مجــازی اجرا کند. رئیس ســتاد مدیریت 
بحــران منطقه19 در این بــاره می گوید: »ارزیابی 
و آمــوزش کارکنــان واحدهای اجرایــی و 137 
منطقه در مواقع بحرانی، شناســایی و ایمن سازی 
ســاختمان های پرخطر و ناایمن و صدور اخطار به 
مالــکان آنها، آموزش در فضــای مجازی در مورد 
بیماری کرونا توســط مســئولان خانه های دوام و 
ایمنی ســراهای محله و... در حال اجراست. جذب 
اعضای گروه دوام و ایمنی و برگزاری 14ســاعت 
آموزش مجازی شامل آموزش های مدیریت بحران، 
برنامه ریــزی در خانواده برای شــرایط اضطراری، 
کمک های اولیه، اطفای حریق و همچنین 4 ساعت 
آموزش عملی در ســتاد مدیریت بحران منطقه از 
دیگر اقداماتی اســت که به مناسبت این روز اجرا 
می شود.« وی ادامه می دهد: »هماهنگی های لازم 
با سازمان آتش نشانی انجام شده است تا گندزدایی 
و ضــد عفونی معابر اصلی، جایگاه های ســوخت، 
پایانه ها، بازارچه ها، مســیرهای پر تردد و... انجام 
شود، برگزاری مانور دورمیزی در خصوص زلزله در 
بازار احسانی، مانور منطقه ای پدافند غیرعامل در 
موضوع مسمومیت آب شرب و همچنین برگزاری 
مانور آبگرفتگی جزء برنامه های مهمی است که در 

این بازه زمانی اجرا می شود.«

  2روز دیگر سالگرد واقعه زلزله بم است. 
هفدهمین سالگرد زمین لرزه 6/6 ریشتری 
که با حدود 50 هزار کشــته، ســومین 
زمین لرزه پرتلفات تاریخ ایران را رقم زد. 
ثبت این روز به نام »روز ملی ایمنی در برابر 
زلزله و کاهش اثرات بلایای طبیعی« بهانه 
خوبی اســت تا مدیریت پیش از بحران را 
هدف قرار دهیم، با حساســیتی بیشتر به 
بررسی ایمنی نقاط مختلف شهر در برابر 
بلایای طبیعی بپردازیم و درصدد رفع کم و 

کاستی های آن برآییم. برای آگاهی 
از وضعیت ایمنی منطقه19 

در برابــر بحرانی مثل 
گزارش  این  در  زلزله 
با »ابوالفضل مهاجر« 
مدیر ستاد مدیریت 
منطقه19  بحران 

همراه شده ایم.  

زهرا بلندی

لیست پایگاه های ستاد مدیریت بحران منطقه19
نام پایگاه ستاد مدیریت بحراننشانیشماره تلفن

عبدل آباد، بلوار شکوفه، خیابان ورزش، انبار 55848389
پایگاه ویژه مدیریت بحران منطقه19انقلاب

جنوب خیابان بخشنده، حدفاصل خیابان مطهری 55848328
پایگاه بخشندهو بخشایش

پایگاه شهید زلفیتقاطع خیابان مطهری و شهید زلفی55859684

 غرب خیابان خلازیل، 55848319
پایگاه خلازیلبین مصباح و صبح

خیابان دولتخواه)انتهای خیابان دولتخواه(55875417
پایگاه دولتخواهضلع جنوب مدرسه

در جنوبی بوستان ولایت، جنب سرای محله 
پایگاه بوستان ولایتخانی آبادنو جنوبی

بررسی میزان آمادگی 
منطقه هنگام وقوع 

حوادث در گفت وگو با 
مدیر ستاد مدیریت بحران 

منطقه19 

 مدیریت بحران 
با اتکا به 

نیروهای محلی
آقای میانســالی با چهره ای پریشــان و کیسه 
دارویی در دســت وارد سالن می شود و با قدم های 
محکم سکوت فضا را می شکند. چند قدم عقب تر 
از او کودکی گریه کنان پشــت ســرش می دود و 
با آســتین پیراهنش  گونه های ســرخش را پاک 
می کند. دیــدن این منظره حال و هوای ســالن 
را عــوض می کند.  در این احــوال بانویی که جلو 
ورودی ســالن ایستاده و ســر و وضعی متفاوت با 
دیگر کارمندان بیمارســتان دارد، مرد میانسال را 
صدا می زند و با مهربانی می پرسد: »آقا چه اتفاقی 
افتــاده، می توانم کمک تان کنــم؟« مرد که گویی 
به دنبال ســنگ صبوری است، از وضعیت و حال 
نامساعد همسرش صحبت می کند که باعث شده 
در بخش مراقبت های ویژه بستری شود. او تعریف 
می کند که در باجه بلیت فروشــی سینما مشغول 
بوده و به دلیل شیوع کرونا و تعطیلی سینماها، 9 
ماهی است که بیکار شده و نمی تواند هزینه بستری 
و درمان همسرش را پرداخت کند. بانوی جوان به 
او می گوید: »در بخش مددکاری بیمارستان افرادی 
هستند که کارشــان حل کردن چنین مشکلاتی 
اســت، بنابراین نگران نباشد و از او می خواهد که 
سری به آن بخش بزند« فضای سالن انتظار دوباره 
آرام و ساکت می شود. مرد به همراه کودکش وارد 
اتاق مددکاری بیمارستان می شود. یک ربع بعد با 
لبخند رضایتی بر لب بیرون می آیند؛ لبخندی که 
به قول »اکرم قزلچه« و»مهشید حسینی« 2بانوی 
نگهبان بیمارستان خیریه غیاثی یک دنیا می ارزد و 

آن را با چیزی نمی توان عوض نمی کرد. 

شریک غم و همراه شادی دیگران 
تازه چند دقیقــه ای خیال مان از وضعیت مرد 
میانسال و دختر کوچولوی همراهش راحت شده 
که صدای جیــغ و فریاد از داخل یکی از اتاق های 
مراقبت ویژه بیرون می آید. پزشــک و پرستار بر 
بالین بیمار بدحال حاضرند و همراهان شــان را به 

خویشتن داری دعوت می کنند و به آنها می گویند 
کــه این ســر و صداها اســباب آزار و اذیت دیگر 
بیماران می شود. یکی شان که بانویی سالمند است، 
دختر و پســر کوچکش را از اتــاق بیرون می برد.  
دختر جوان که پدرش را چند قدمی مرگ می بیند 
در حالی که به ســتون کنار اتــاق تکیه می دهد، 
بیهوش می شــود و پرســتارها مجبور می شــوند 
که او را در اتاق دیگری بســتری کنند. اوضاع بد 
و بدتر می شــود. برادر بزرگ تر که تازه خودش را 
به بیمارســتان رسانده با ایجاد ســرو صدا فضا را 
ناآرام تر می کند.  بانوی نگهبان بیمارســتان برای 
انجام وظیفه جلو می آید و با مهربانی به پسر جوان 
می گوید: »شما حالا مرد خانه هستید و در چنین 
شــرایطی وظیفه تان سنگین تر است و باید کمک 
حال خانواده باشــید.« بعد از مکث کوتاهی ادامه 
می دهد: »الان خواهر و برادر کوچک تر شما بیش 
از هر زمان دیگری به محبت شــما نیاز دارند و...« 
مرد جوان پس از شــنیدن صحبت بانوی نگهبان 
کمی آرام تر می شود به طرف خانواده اش می رود و 
خواهر و برادر گریانش را در آغوش می گیرد و آنها 

را دلداری می دهد. 

 وقتی مشکلی برطرف شود شکر می کنیم
متولد  قزلچه«  »اکرم 
سال 1370و بزرگ شده 
محلــه مهرآبــاد جنوبی 
اســت. او و همکارش از 
اجرای  با  یک ســال قبل 
»طــرح تکریــم اربــاب 
بیمارســتان  در  رجوع« 
به عنوان  غیاثــی  خیریه 
نگهبان  بانو مشــغول کار 

شــده  و در این مدت شاهد اتفاقات تلخ و شیرین 
بسیاری بوده  اند. قزلچه علاقه فراوانی به این شغل 
دارد و از اینکــه می تواند در شــادی و غم دیگران 

 در بیمارستان خیریه غیاثی طرح  متفاوتی 
برای تکریم مراجعان اجرا می شود

 آرامش همراهان 
با نسخه»بانونگهبان«

  سالن انتظار بیمارســتان آرام به نظر می رســد. چند نفر روی صندلی های کنار ستون 
نشسته اند. یکی از آنها به آسمان نمای زیبای سقف خیره مانده و ستاره هایش را می شمارد و 
دیگری چند ثانیه یک بار به عقربه های ساعت کنار دیوار نگاه می کند تا وقت دیدار و ملاقات 

عزیزش فرا برسد...  

مریم قاسمی

رئیس بیمارستان خیریه غیاثی: 
رضایتمندی شهروندان 

را افزایش داده ایم

بیمارســتان  رئیس  جواهری«  »ماندا 
خیریــه غیاثی از اجــرای چندین طرح 
در این مرکز درمانــی صحبت می کند و 
می گوید: »برای خدمت رســانی شایسته 
به شــهروندان و همچنین بهبود امکانات 
و خدمــات چندین بخــش تخصصی و 
فوق تخصصی شامل چشم پزشکی، ارتوپد، 
قلب و عروق، دیالیز و... در بیمارســتان 
راه اندازی شــده تا ســاکنان منطقه 18 
به ســایر  مراجعه  از  اطراف  محله های  و 

بیمارستان ها بی نیاز شوند.«
بخــش  »در  می کنــد:  اضافــه  وی 
دیالیز بیمارســتان خیریه با 250 تخت، 
خدمت رســانی به بیماران دیالیزی کاملًا 

رایگان انجام می شود.«
به گفته جواهری میــزان رضایتمندی 
شهروندان از این بیمارستان، در چند سال 
اخیر، بیش از 85 درصد رشد داشته که قابل 
تأمل است. اســتفاده از طراحی متفاوت و 
رنگ آمیزی شاد و آرامبخش در قسمت های 
مختلف بیمارستان، راه اندازی کتابخانه ویژه 
از  بانوان  کارآفرینی  واحد  بیمار،  همراهان 
دیگر طرح های اجرا شــده در بیمارستان 
از  بیمارستان خیریه غیاثی  رئیس  است.  
به کارگیری نگهبان بانو در شیفت روز برای 
کاهش تنش و درگیری شهروندان و بهبود 
خدمت رســانی نیز به عنوان مکمل اجرای 
طرح تکریم یاد می کند و می گوید: »واحد 
همه  بیمارستان  مددکاری  و  روابط عمومی 
پیشنهادها  آماده شنیدن مشکلات،  روزه 
و انتقادهای شهروندان است. از زمانی که 
2 بانوی نگهبان در شیفت روز مشغول به 
کار شده اند، شــهروندان استقبال خوبی 
نشان داده و درخواست داشتند تا از بانوان 
نگهبان در شــیفت عصر و شبانگاهی هم 

استفاده شود.«

شریک شود احســاس رضایت می کند.  می گوید: 
»هر  کاری سختی خودش را دارد، اما ما در اینجا با 
آدم هایی روبه رو می شویم که در دوره ای از زندگی 
گرفتار مشکل شــده اند. همین که با حرف زدن و 
مشورت دادن به آنها می توانیم از نگرانی و استرس 
آنها کم یا مشکلات شــان را با کمک خیّران حل 

کنیم خوشحالیم و خدا را شکر می کنیم.«

اهالی جنوب شهرخیلی خونگرم هستند 
فضــای بیمارســتان 
نیست.  دلگیر  همیشــه 
گاهی هم اتفاقات شادی 
در آن رقــم می خورد و 
استرس و هیجان به خاطر 
شــنیدن یک خبر خوب 
جــای آن را می گیــرد؛ 
تازه  مثل مرد جوانی که 
متوجه شده همسر پا به 

ماهش را همسایه ها با عجله به بیمارستان آورده اند 
و می خواهد به هر قیمتی وارد اتاق عمل شود تا از 
همســر و فرزندش خبری بگیرد که البته این کار 

شدنی نیست. 
»مهشید حسینی« یکی دیگر از بانوان نگهبان 
بیمارستان خیریه غیاثی است که مثل همکارش در 
شیفت روز کار می کند. او حس و حال این شهروند 
را به خوبــی درک می کند و می داند که بی تابی و 
نگرانی او برای دیدن همســر و فرزندش بی دلیل 
نیست. حســینی در این شرایط ضمن آرام کردن 
مــرد جوان از او می خواهــد کمی صبر و حوصله 
کند تا همسرش را از اتاق عمل بیرون بیاورند و به 
بخش ببرند. در همین لحظه پزشک معالج از اتاق 
عمل بیرون می آید و لبخندی می زند و می گوید: 
»نگران نباشید. همسر و فرزندتان، هر دو سالمند و 
به زودی به بخش منتقل می شوند.« مرد جوان که 
در 28 سالگی صاحب فرزند دختر شده دستانش 
را رو به آســمان می گیرد و خدا را شکر می کند و 
وقتی خیالش راحت می شود خطاب به بانو نگهبان 
می گوید: »پزشک گفته بود که فرزندم 2 ماه دیگر 
به دنیا می آید. حسابی غافلگیرمان کرد. مسیر محل 
کار تا بیمارستان را نفهمیدم که چطور آمدم. خیلی 
نگران بودم که مبادا برای همسر و فرزندم اتفاقی 
افتاده باشد.« حســینی درباره شغلی که انتخاب 
کرده، می گوید: »حال و هوای بیمارستان ها به دریا 
شباهت دارد. گاهی ســاکت و آرام است و بعضی 
وقت ها مواج و طوفانی می شود. گاهی تولد داریم، 
گاهــی وفات. وظیفه ما این اســت که این حال و 
هــوا را درک و در موقعیت های مختلف همراهان 
پریشان و مضطرب را آرام کنیم تا بتوانند بر خود 
مسلط شــوند.« او می گوید: »اهالی جنوب شهر 
خیلی خونگرم هســتند و به همین دلیل ارتباط 
گرفتن با آنها آسان است. از مسئولان بیمارستان 
یاد گرفته ایم که شــهروندانی را که به هردلیلی به 
اینجا مراجعه می کنند مانند خانواده خود بدانیم و 

در حد توان به آنها خدمت کنیم.«

مهشید حسینی
نگهبان بیمارستان

اکرم قزلچه
نگهبان بیمارستان
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بانوان بی خانمان 
به زندگی 

بازمی گردند
یکی از وظایف واقدامات سازمان 

رفاه، خدمات ومشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران، ایجاد 

زیرساخت برای جذب واسکان 
موقت بی خانمان هاوآسیب دیدگان 

اجتماعی است. ایجادواحداث 
5 گرمخانه جنرال درنقاط 

پرآسیب پایتخت پیروبرنامه 
پنج ساله سوم توسعه شهری 
به شورای اسلامی شهر تهران 

ابلاغ شده است. درهمین 
راستاوبابررسی هاومطالعات انجام 

شده، محله باغ 
آذری در منطقه 16 

برای ساخت یکی 
از این گرمخانه ها 

انتخاب شده است. 
باعنایت به آمار 
موجود، حدود 

2100 بی خانمان 
از سوی 750 

گشت شبانه روزی 
منطقه در 9 ماه سال جاری به 

گرمخانه ها هدایت شده اندکه از 
این تعداد، بیش از 98 نفر زن 

بوده اند. تعداد زیاد بانوان به 
عواملی از جمله وجودترمینال 
جنوب، بوستان بعثت وپاتوق 

سنتی باغ آذری که سابقه 
دیرینه ای در جذب آسیب دیدگان 

اجتماعی دارد، مرتبط است. به 
همین دلیل سازمان رفاه، خدمات 

ومشارکت های اجتماعی شهرداری 
بعدازانجام مطالعه میدانی بر 

آن شدتابا احداث یک مددسرا 
ویژه بانوان با ظرفیت حدود 

100 نفردرضلع شمالی ترمینال 
جنوب احداث کند که علاوه 

برویژگی دسترس پذیری برای 
افرادآسیب دیده، به دورازمحل 
سکونت شهروندان نیزهست. 

لازم به ذکراست افرادیکه درآینده 
درمددسرای ویژه بانوان پذیرش 

می شوند الزاماً معتادنخواهندبودو 
به طور حتم شامل افرادی 

می شودکه درحال حاضردرمنطقه 
16 وبوستان های منطقه 

موردسوءاستفاده قرارمی گیرند. 
تأکید می کنم این مددسرا مختص 

منطقه 16 تهران است و هیچ 
پذیرشی از سایر مناطق صورت 

نخواهد گرفت؛ چراکه درهمه 
مناطق از جمله مناطق یک، 3، 5 
و 6 مددسرای متناسب باجمعیت 

بی خانمان های هر منطقه وجود 
دارد و درحال حاضرفعالند. 

احداث مددسرای بانوان حتماً 
موجب کاهش آسیب های 

محله های این منطقه می شود و 
همچنین بانوان معتادیابی خانمان 
این امکان را پیدا خواهند کرد که 
بافرایندمددکاری به چرخه زندگی 

وآغوش خانواده بازگردند. 

طوماری با موضوع مخالفت با ساخت گرمخانه
 با بیش از 250 امضای اهالی به شورای شهر و فرمانداری تهران فرستاده شده است

یادداشت

محمد حق شناس
عضو شورای اسلامی 

شهر تهران

محسن هاشمی
رئیس شورای اسلامی 

شهر تهران

رئیس شورای  اسلامی شهر تهران: 
درخواست اهالی در دست 

بررسی است
نامه مکتوب ســاکنان محله باغ آذری از 
طریق شــورایاری به دســت اعضای شورای 
اسلامی شــهر تهران رسیده اســت تا در این 
زمینه اقدام کنند. »محسن هاشمی« رئیس 
شــورای اسلامی شــهر تهران در این باره به 
خبرنگار همشهری محله می گوید: »خواسته 
شهروندان محله باغ آذری مبنی بر جلوگیری از 
راه اندازی گرمخانه معتادان متجاهر با دقت در 
دست بررسی است و به زودی کمیسیون های 
مربوطــه در این باره نتیجــه را بیان خواهند 
کرد.« هاشمی کاهش مشکلات مردم را یکی 
از راهکارهای اساســی برای رسیدن به شعار 
حقوق شهروندی می داند و می گوید: 
»مردم حق دارند که درباره طرح ها و 
پروژه هایی که در محل زندگی شان 
اجرا می شود اظهار نظر کنند، گاهی 
وقت ها توجه بــه همین دیدگاه ها و 
ایده های شهروندان از بروز مشکلات 
در آینده جلوگیری می کند.« رئیس 
تأکید  تهران  اسلامی شــهر  شورای 
می کنــد: »اعضای شورای شــهر با 
شــهروندان  مدافع حقوق  قاطعیت 
هســتند، بنابراین هیچ نگرانی در این زمینه 
وجود ندارد و بــه زودی این گرمخانه تعیین 

تکلیف خواهد شد.«

دبیر شورایاری محله باغ آذری: 
گرمخانه در »اتاف« رای 

نیاورد
»ایوب بوچانی« دبیر شورایاری محله باغ 
آذری از مراحل تحقیق و پژوهش کارشناسی 
در زمینه ســاخت و راه انــدازی گرمخانه در 
محله صحبت می کند و می گوید: »در طرح 
اتاف )بررســی تأثیرات فرهنگی و اجتماعی( 
درباره پروژه ایجاد گرمخانه در محدوده ناحیه 
6 که توسط مرکز مطالعات شهرداری تهران 
تهیه و تدوین شده، نظرکارشناسان این مرکز 
درباره اجرای این پروژه منفی بوده است. این 
یعنی ســاخت گرمخانه در مکان مورد نظر 
توجیه فرهنگی و اجتماعی نداشته و مردود 

بوده است.«

بــه خیابــان اصلی محلــه بــاغ آذری که 
می رسیم، »ایوب بوچانی« دبیر شورایاری محله 
باغ آذری شمشادهای کنار خیابان را نشان مان 
می دهد تا ما را متوجه موضوعی کند؛ چند نفر 
که سر و وضع مناسبی ندارند لابه لای درختان 

آتش روشن کرده اند و مواد می کشند. 
بوچانی عنوان می کنــد که اهالی محله باغ 
آذری به دیدن چنین صحنه هایی عادت کرده اند 
و برایشان تکراری است، اما دیگر تاب و تحمل 
بیش از این را ندارند. او برای مان توضیح می دهد 

که پس از پاکسازی محله هرندی، معتادان و بی خانمان ها 
به محله های اطراف رانده شدند و متأسفانه محله باغ آذری 
به دلیل موقعیت جغرافیایی و نزدیکی به محل جرم خیز 
هرندی، نخستین جایی بود که مورد توجه آسیب دیدگان 

قرار گرفت و خیلی زود آثارش نمایان شد. 
دبیر شــورایاری محله باغ آذری و بازار بلورفروشــان 
شــوش راه اندازی گرمخانه ویژه بانوان معتاد و متجاهر 
را پــروژه ای فرا منطقه ای می دانــد و می گوید: »یکی از 
دغدغه های مدیریت شــهری در 3 ســال گذشته بهبود 
وضع زندگی ســاکنان و افزایش آرامــش و امنیت آنها 
بوده که نمونه آن، تلاش برای خروج پادگان های نظامی 
از محدوده بافت مســکونی بوده اســت. طرح ســاخت 

گرمخانــه ای بــرای معتادان متجاهر شــهر 
تهــران در دل محله باغ آذری مغایر با اهداف 
طرح های اجرا شده قبلی و بستر مناسبی برای 
گسترش انواع آسیب ها و معضلات اجتماعی 
در محله است که نخستین نتیجه آن از بین 

رفتن آرامش روانی ساکنان است.«
بوچانی بــا بیان اینکه اجــرای این پروژه 
برخلاف سیاســت مدیریت شهری در زمینه 
افزایش رفاه عمومی و بهبود زندگی شهروندان 
است، از متولیان امر در معاونت امور اجتماعی 
و فرهنگی شــهرداری تهران می خواهد که مانع اجرای 

این پروژه شوند. 

 آرامش می خواهیم 
»کبری قانعی« عضو هیأت امنای محله باغ آذری، از 
راه اندازی گرمخانه معتادان متجاهر در مجاورت ترمینال 
جنــوب انتقاد می کند و می گویــد: »محله باغ آذری به 
خودی خود آســیب دیده است. مهاجرپذیری از یک سو، 
وجود اقشار آسیب پذیر و شــمار روزافزون خانواده های 
کم بضاعت و بی بضاعت از ســوی دیگر باعث شده تا این 
محله آسیب جدی ببیند و در چنین شرایطی، راه اندازی 
گرمخانه برای ســاماندهی افراد معتاد و متجاهر شــهر 

تهران، این محله را گرفتار مشــکلات تازه ای 
می کنــد که رفــع آنها به این راحتی میســر 

نیست.«
قانعــی که مدت ها در کانون خیّران و افراد 
نیکوکار فعالیت داشــته، به مشکلاتی که حل 
آنها در اولویت است، اشاره می کند و می گوید: 
»مــا در این محله خانواده هــای آبرومندی را 
می شناســیم که با وجود سرد شدن هوا هنوز 
وســایل گرم کننده مثل بخاری در خانه شان 
ندارند و با این حال دست نیاز به سوی کسی 

دراز نمی کننــد. به نظر من ســاکنان محلــه باغ آذری 
گرمخانه نمی خواهند. آنها خانه های گرم می خواهند که 
با اعضای خانواده شــان در آرامش زندگی کنند، بنابراین 
اولویت ما رســیدگی به وضع محرومــان و خانواده  های 

بی بضاعت است.«

گرمخانه بسازید، اما بیرون از محله ما
نمازگزاران مسجد چهارده معصوم)ع( نیز از مخالفان 
سرســخت ایجاد گرمخانه معتــادان متجاهر تهران در 
محدوده محله باغ آذری هستند. حجت الاسلام »محرم 
مظلومی« امام جماعت مســجد چهــارده معصوم)ع( 
می گوید: »وقتی بازار بلورفروشــان تعطیل می شــود، 

معتــادان و بی خانمان های شوشــو هرندی 
بــه اینجا می آیند و ســاعت ها در کوچه ها و 
خیابان ها پرســه می زنند و آرامش و امنیت 
محله را به هم می زنند. متأسفانه نظارتی هم 
در این زمینه وجود نــدارد. وقتی هواتاریک 
می شــود ســاکنان محله بــاغ آذری جرأت 
ندارند از خانه شــان بیرون بیاینــد. باید در 
خانه های شــان را قفل بزنند تا خدای نکرده 

اتفاق بدی نیفتد.«
مظلومــی عقیــده دارد کــه راه انــدازی 
گرمخانه در این محله مزید برعلت می شــود و امنیت 
کمرنگ محلــه هم از بین می رود: »بــا این کار اهالی 
علاوه بر شب ها، روزها هم امنیت نخواهند داشت و باید 
مراقب باشــند تا مبادا اتفاقی برای اعضای خانواده شان 

بیفتد.«
امام جماعت مسجد چهارده معصوم)ع( از متولیان امر 
می خواهد که این گرمخانه را خارج از محدوده مسکونی 
ایجاد کنند تا آسیب ها و مسائل آن دامنگیر اهالی نشود. 
به گفته مظلومی، محله باغ آذری در دوران دفاع مقدس 
بیش از یک صد شــهید والامقام و جانباز تقدیم انقلاب 
کرده که خدمت رســانی شایســته تر بــه اهالی وظیفه 

مسئولان است. 

 تا دیر نشده 
 جلو ساخت گرمخانه را بگیرید

»طهماسب نیازی« از کاسبان قدیمی بازار 
بلورفروشــان با اجرای این طرح کاملًا مخالف 
اســت و در این باره می گوید: »محله باغ آذری 
در مجاورت و همســایگی محله هرندی قرار 
گرفته و به همین دلیل در کانون انواع آسیب 
و ناهنجاری هاست. ترمینال مسافربری جنوب 
باعث شده تا شهروندان از نقاط مختلف کشور 
به اینجا بیایند و به واقع این مسائل از علت های 

اصلی آسیب زا بودن این محله است.«
نیازی اضافه می کند: »اگر این گرمخانه در 
محله تأسیس شــود دیگر جایی برای زندگی 
و کســب و کار باقی نمی ماند. از مســئولان 
می خواهیــم که در این زمینــه به رأی و نظر 
اهالــی احترام بگذارنــد و ازتبعات منفی این 

پروژه جلوگیری کنند.«
»عباس جوهری« پیشکســوت شورایاری 

محله باغ آذری که ســال ها به شــهروندان خدمت کرده 
و پیگیر خواسته های آنان بوده، می گوید: »متأسفانه پس 
از جمــع آوری معتادان از محله هرندی آنها به این محل 
آمدند و به مرور آسیب ها و مشکلاتی را به بار آوردند که 

دور از انتظار نبود. اکنون راه اندازی گرمخانه ای 
بــرای معتــادان متجاهر محله بــاغ آذری را 
غیر قابل ســکونت خواهد کرد. بررسی ها نشان 
داده که در اطراف بیشــتر گرمخانه های تهران 
اتفاقات ناخوشــایندی می افتــد و یکی از این 
اتفاقات تلخ، خرید و فــروش انواع موادمخدر 
اســت که بــه این شــکل امنیت و آســایش 

شهروندان را از بین می برد.« 

نمک به زخم اهالی نپاشید
»امیر ســعدالله زاده« فرمانده پایگاه بسیج 
حضــرت روح الله)ره( نیز از محلــه باغ آذری 
به عنــوان محروم ترین نقطه شــهر تهران یاد 
می کنــد و می گوید: »محرومیت و مشــکلات 
ســاکنان محله باغ آذری همیشه زبانزد خاص 
و عام اســت. متأســفانه زمینه شــکل گیری 
انواع رفتارهــای بزهکارانه در اینجا وجود دارد 
و ســکونت شــهروندان شــریف و آبرومند با 
محرومیت ها و انواع آســیب ها عجین شده و آنها چاره ای 

جز تحمل ندارند.«
وی از راه انــدازی گرمخانه در محله باغ آذری به  مثابه 
پاشــیدن نمک بر زخم کهنه محله باغ آذری یاد می کند 

و می گوید: »حل معضلات و آســیب هایی که محله هایی 
مانند هرنــدی و باغ آذری با آن مواجه انــد عزم و اراده 
جدی می خواهد که متأسفانه این زخم کهنه و قدیمی هر 
از چندی با پاشــیدن نمک بر زخم ساکنان محله دوباره 
سرباز می کند و موجب نارضایتی و به خطر افتادن امنیت 

اجتماعی و روانی آنان می شود.«
ســعدالله زاده از اصرار بی مورد مسئولان برای تجمیع 
معتــادان و بزهــکاران تهران در ایــن گرمخانه صحبت 
می کند و می گوید: »محله باغ آذری در نزدیکی 2 شاهراه 
مسافرتی و پرتردد قرار گرفته و علاوه بر مسافران ترمینال 
جنوب و راه آهن تهران، باعث ســرازیر شدن معتادان به 
گرمخانه محله باغ آذری خواهد شد که تیر خلاصی است 

بر آرامش و آسایش نداشته ساکنان این محله.«
حــدود 2 ســاعت از حضورمان در محلــه باغ آذری 
نگذشــته که تعدادی از اهالی با برگه هایی در درست از 
راه می رسند. روی این برگه ها نوشته شده »ما با تأسیس 

گرمخانه در محله باغ آذری مخالفیم«. 
»ایــوب بوچانی« دبیر شــورایاری محله باغ آذری در 
پایان از جمع  آوری استشهادیه و ارسال آن به شورای شهر 
و فرمانداری تهــران می گوید: »تا الان در کمپین محلی 
مخالفــان اجرای پــروژه گرمخانه، بیــش از 250 امضا 

جمع آوری شده است.«

ایوب بوچانی
دبیر شورایاری محله 

باغ آذری

محرم مظلومی
امام جماعت مسجد 

چهارده معصوم)ع(

طهماسب نیازی
کاسب قدیمی بازار 

بلورفروشان

امیر سعدالله زاده
فرمانده پایگاه بسیج 
حضرت روح الله)ره(

نگرانی ساکنان باغ آذری از ساخت گرمخانه ویژه معتادان متجاهر در محل زندگی شان

مشکلات ما بیشتر می شود

 از وقتی شنیده اند که گرمخانه بزرگی برای اسکان بانوان معتاد و متجاهر تهران در محله شان ساخته خواهد شدآرام و قرار ندارند، نگران آینده محله و فرزندان شان شده اند و به هر 
طریقی تلاش می کنند که صدای اعتراض و گلایه خود را به گوش مسئولان برسانند.  محله باغ آذری در ناحیه 6 شهرداری منطقه 16 است که به دلیل قرار گرفتن در پهنه تجاری و بازار 
بلورفروشــان شوش 15 هزار نفر جمعیت ثابت و روزانه حدود 15 هزار نفر جمعیت شناور را در خود جای می دهد. به عقیده ساکنان بومی، این محله نیازها و مشکلات خاص خودش را 
داردو ساخت گرمخانه در اولویت این نیازها قرار نمی گیرد و فقط بر بار مشکلات و ناهنجاری های موجود در این محدوده اضافه می کند.  برای روشن شدن موضوع و علت نارضایتی اهالی 
از ساخت و راه اندازی گرمخانه بانوان معتاد و متجاهر در محدوده ترمینال مسافربری سراغ چند نفر از معتمدان، شورایاران و مسئولان محله باغ آذری رفتیم. در عین حال توضیح رئیس 

شورای اسلامی شهر تهران و رئیس کمیسیون فرهنگی شورا را در این مورد می خوانیم. 

رضا نیکنام
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صفحه آرا

حسنی

  یادش بــه خیــر! روز اول مدرســه، موقع 
کلاس بندی، دانش آموزان دوستان شان را انتخاب 
می کردند تــا در کلاس کنار هم روی یک نیمکت 
بنشینند و اگر از درسی عقب می افتادند یا پاسخ 
سؤالی را نمی دانستند نخستین کسی که سراغش 
می رفتند همین همکلاســی بود و این دوستی و 
رفاقت سال های سال ادامه پیدا می کرد و... شیوع 
کرونا همه این معادلات را به هم زده است. دیگر 
دانش آموزان نمی توانند همکلاســی و دوســت 
تازه پیــدا کنند و کلاس اولی ها هم هیچ مفهومی 
از این واژه در ذهن ندارند. آنها خودشــان را این 
روزها با کلاس های »شاد« مشغول کرده اند که نه 
همکلاســی به آن مفهوم در آن وجود دارد و نه 
اینکه قرار است این دوستی های مجازی سال های 
ســال ادامه یابد. همه اینها و مشــکلات دیگر 
موضوع گزارشی اســت که در صحبت با والدین 

دانش آموزان منطقه 18 به آن پرداخته ایم. 

مریم قاسمی

ابتکار معلم هم محله ای 
برای مقابله با تبعات خانه نشینی دانش آموزان

همکلاسی از دور سلام!

»اسماعیل خورشیدی« از ساکنان محله 17شهریور 
دارای 2 فرزند دانش آموز است، یکی ابتدایی و دیگری 
دبیرســتانی. از زمانی که مدارس تعطیل شده و بچه ها 
در فضــای مجــازی درس می خوانند، جــز انجام امور 
روزانه شــان، بخشی از اوقات خود را صرف رسیدگی به 
درس و تکلیف آنها می کند تا مبادا دچار افت تحصیلی 
شــوند و از دوستان خود عقب بمانند . او انتقادهایی هم 
از برنامه »شــاد« مــدارس دارد که می خواهد به گوش 

مسئولان برســد.  خورشیدی و همسرش که از نزدیک 
شــاهد فعالیت فرزندان شــان در ایــن کلاس مجازی 
بوده اند، به قوانین و مقررات سخت این کلاس ها اشاره 
می کند و می گوید: »متأسفانه بارها شاهد بوده ام که اگر 
دانش آموزی خارج از نوبت پاســخ سؤالی را بدهد یا به 
هر دلیلی متنی اشــتباه ارسال کند با واکنش تند معلم 
مواجه می شــود و حتی آنها را تهدید به اخراج یا حذف 
از کلاس می کند. به نظر من این نوع رفتارها در روحیه 

بچه ها تأثیر منفی می گذارد.« 
او عقیده دارد که باید شــرایط و اقتضای سن و سال 
دانش آمــوزان را درک کنیــم و به آنهــا حق دهیم که 
گاهی هم اشتباه یا شیطنت کنند. کلاس و برنامه شاد 
همان طور که از اســمش پیداست، باید شاد و باطراوت 
باشد و دانش آموزان بتوانند در آن به راحتی ابراز عقیده 
کنند و مانند کلاس های درس قبل از بحران کرونا پویا 

و فعال باشند.

کلاس های »شاد« 
شاد نیستند

در طرح ابتکاری »همکلاسی سلام« دانش آموزان 
مدرســه فرصت می یابنــد در یک فضای ســالم و 
دوســتانه با یکدیگر در ارتباط باشند و ضمن تبادل 
نظر در درس و مشــق و تکالیف روزانه برای تقویت 

دوستی و رفاقت ها هم تلاش کنند. 
»زهــرا اصغری« معلــم باســابقه اداره آموزش 
و پرورش منطقه 18، امســال فرصــت همراهی با 
دانش آموزان پایه ششــم ابتدایی مدرسه امام جعفر 
صــادق)ع( را پیدا کرده و هر روز در کلاس شــاد با 
شاگردان دیدار می کند. او چندین طرح خلاقانه در 
ســال تحصیلی جدید که با کرونا همراه شده، اجرا 
کرده است. تشویق بچه ها به شرکت در کنفرانس ها 
و سخنرانی های درســی، اجرای آزمایش های علمی 
درس علوم تجربــی، راه اندازی کارگاه تفکر خلاق و 
داستان نویسی، مسابقه کتابخوانی، آشپزی، مسابقه 

کتابخوانی از جمله این برنامه هاست. 
وی درباره اجرای طرح »همکلاســی سلام« در 
مدرســه امام جعفر صــادق)ع( می گوید: »هدفم از 
اجرای این طرح این بــود که بچه ها بتوانند در یک 
فضای سالم با دوستان هم ســن و سال خود تبادل 
نظــر و گفت وگو کرده و دلتنگی های شــان را کمتر 
کنند. تجربه این مدت نشان داده که این فضا باعث 
تقویت بنیه علمی دانش آموزان شــده است و حتی 
دانش آموزان ضعیف تر با کمک همکلاسی شان وضع 
درســی خود را ارتقــا داده اند.« اصغــری می گوید: 
»نباید گذاشــت بحران کرونا واژه همکلاســی را از 

ذهــن بچه هــا دور کنــد. برای 
همیــن در طول روز ســاعتی را 
به دورهمی مجازی دانش آموزان 
اختصاص داده ایــم تا آنها از این 
طریق با یکدیگر ارتباط داشــته 
باشــند و به طور عملــی معنای 
و  رفاقت  دوســتی،  همــکاری، 

محبت را یاد بگیرند.« 

 بچه ها کج خلق شده اند و 
بی انگیزه

برگزاری کلاس های درس در 
صفحه مجازی بــا عنوان برنامه 

»شــاد« برای آموزش و پرورش تجربه تازه ای بود 
تا در شــرایط بحرانی این نهاد را وارد چالش جدی 
کنــد تا خــودش را محک بزند، اما در آن ســوی 
صفحه مجازی، این والدیــن و دانش آموزان بودند 
که با شــرایط تــازه ای مواجه می شــدند که هیچ 
تجربه ای از آن نداشــتند. »ســهیلا سائلی سیس« 
از بانوان ســاکن شــهرک صاحب الزمان)عج( است 
که در این باره به نکاتی اشــاره می کند: »ســال ها 

قبل که بچه ها مدرسه می رفتند 
نظــم و انضبــاط بیشــتری در 
کارشــان دیــده می شــد، مثلًا 
صبــح زود بیــدار می شــدند و 
می شستند،  را  وروی شان  دست 
با روپوش تمیز و اتو کشــیده و 
سر و وضع مناسب راهی مدرسه 
می شــدند، امــا اکنــون چنین 
نظم و انضباطی دیده نمی شــود 
و دانش آمــوزان انــگار درس و 
نمی گیرند.«  جــدی  را  مشــق 
می گوید:  هم محله ای  بانوی  این 
»از زمانی که مدرســه ها تعطیل 
شده، پسرهای من با دوستان خود ارتباطی ندارند. 
زودرنج و حســاس  شــده اند. البته تا اندازه ای حق 
دارند، چراکه دیگر نمی توانند با بچه های هم ســن 
خود بازی و انرژی شــان را تخلیــه کنند. چند ماه 
است که جز تماشای برنامه های تلویزیون و شرکت 
در برنامه های شــاد کار دیگری ندارند و این مسأله 
باعث شــده خلــق و خوی آنها تغییــر کند و مثل 

گذشته شاداب نباشند.«

 امان از خانه های کوچک
والدین همیشه نگران وضعیت تحصیلی فرزندان 
خود هســتند، اما باید قبول کرد که با آمدن کرونا 
دردسرهای آنها به مراتب بیشتر شده است. »طاهره 
قاســمی« از شهروندان ســاکن در محله صادقیه با 
بیان اینکه در 9 ماه گذشــته استرس و نگرانی پای 
ثابت زندگی خانواده شان بوده، می گوید: »با اینکه 3 
ماه از سال تحصیلی جدید گذشته و به ظاهر بچه ها 
در برنامه شــاد درس می خوانند، اما مدام نگرانم که 
مبادا این شــیوه درس خواندن در آینده به وضعیت 
تحصیلــی آنها لطمه جدی بزنــد و بچه ها نتوانند با 

بنیه علمی قوی وارد پایه تحصیلی بالاتر شوند.«
او درباره مشــکلات دیگری که با آنها دســت به 
گریبان اســت، چنین می گوید: »خانواده هایی که 2 
یــا 3 دانش آموز در خانه دارند بــه خوبی می توانند 
شرایط مرا درک کنند. فضای اغلب خانه ها کوچک 
است و استفاده همزمان بچه ها از برنامه شاد دردسر 
زیادی دارد. ســرعت پایین اینترنت و قطع و وصل 
شــدن آن هم از مســائلی اســت که دانش آموزان 
در طــول روز بــا آن مواجه اندو موجــب کلافگی و 

سردرگمی آنها می شود.«

نباید گذاشت بحران 
کرونا واژه همکلاسی را 

از ذهن بچه ها دور کند و 
به همین دلیل در طول 

روزساعتی را به دورهمی 
مجازی دانش آموزان 

اختصاص داده ایم

همین حوالی
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از میــدان شــهدای مدافع حرم تــا بزرگراه 
شهید ســعیدی، نوار خاکی و طویلی منطقه17 
را دونیمه کرده اســت. این جاده خاکی طویل و 
کم عرض، روزگاری محل    تردد قطارهای تهران ـ 
تبریز بود که به زیر زمین منتقل شده و بام تونل 
قطار، همین زمین اســت که از شــرق تا غرب 
منطقه امتداد یافته است. 14مرداد سال1387، 
یعنــی زمانی که مدیرعامل شــرکت راه آهن از 
اجرای طرح تونل زیرزمینی قطار تهران ـ تبریز 
خبر داد، لب خط نشین ها که همیشه در آرزوی 
خرید خانه و ســکونت در محلی امن بودند تا از 
صدا و خطرات قطارها راحت شوند، در خانه های 
خود به انتظار روزهای خوش نشســتند؛ چراکه 
احتمال می دادند از زمین وسیعی که با این طرح 
آزاد می شــود فرصتی برای ســاخت امکانات و 
تجهیزات شهری متعدد مثل بوستان، ورزشگاه، 

بازار تره بار، زمین بازی و... فراهم خواهد شد. 
 بالاخره این پروژه 18خرداد ســال1392 با 
حضور وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت 
راه آهن مورد بهره بــرداری قرار گرفت و چندی 
بعد پایه هــا و چهارچوب های 3ســوله فلزی از 
طرف شرکت راه آهن در این زمین ها نصب شد. 
اهالی به خیال اینکه قرار است برای بچه های شان 
ورزشگاه ساخته شود، با شیرینی و شربت سراغ 
کارگران رفتند، اما کار در همین مرحله متوقف 
شــد و خبری از آجرچینی اطراف سوله ها نشد. 
مسئولان شرکت راه آهن در پیگیری مداوم اهالی 
بــه آنها گفتند که قرار نبوده و نیســت که این 
ســوله ها به مردم واگذار یا تبدیل به ورزشــگاه 
شــود. این ســوله ها برای نگهــداری تجهیزات 
راه آهن ساخته شده و قرار است به عنوان محلی 
برای تهویه تونل مورد استفاده قرار گیرد. دردسر 

اهالی از این زمان شروع شد. 

پاتوقی برای معتادان 
و شب نشینی اوباش 

چهاردیواری  یــک 
رها شده، محلی است 
که هر بی خانمانی را به 
می کشد.  خود  سمت 
ســوله هایی هم که در 
مسیر خط آهن تهران ـ 
با  شــده،  ساخته  تبریز 
همین ویژگی ها به سرعت 
بــه محل خریــد و فروش و 
مصرف موادمخدر معتادان تبدیل 
با پوشاندن  نیز  شــد. کارتن خواب ها 
پایه های ســوله محلی برای استراحت خود 
درست کردند و بساط قمار و شب نشینی اراذل 
و اوباش هم در این ســوله ها به پا شــد. کمبود 
روشنایی در این مسیر خاکی هم، پای سارقان را 
به این محدوده باز کرد تا در کمین قربانیان خود 
بنشینند. حالا اهالی به جای قطارها از معتادان، 
کارتن خواب ها، سارقان و اراذل و اوباش به تنگ 
آمده اند و حرکت قطارها را در این مسیر بهتر از 
وضعیت فعلی می دانند. اگر قطارها در روز یک 
تا 2بار لرزه بر اندام خودشــان و خانه های شان 
می انداخت، اینــک در طی روز بارهــا لرزه به 

اندام شان می افتد. 
در کنار این 3ســوله که در خیابان شــهید 
رشــیدی جهان و تقاطع خیابان های شــهید 
شهسوار حقیقی شمالی، شهید فریدون احمدی 
و کوچه مسجد حاج ولی قرار دارند، سوله هایی 
مشــابه آنها در اراضی منطقه18 ساخته شده و 
همین مشکلات را به شهروندان تحمیل کرده اند. 

دردسرهای 3 سوله بی استفاده 
در مسیر خط آهن تهران ـ تبریز برای اهالی منطقه17

معتادان بساط می کنند
سارقان خفت گیری

»علی کاظمی منش« مدیرکل راه آهن تهران در پاســخ به مشکلات 
مطرح شده می گوید: »برای جمع آوری و پاکسازی سوله ها مشکلی نداریم 

و حتی برای این کار با پیمانکار هم قرارداد بســته شده است. در انتظار 
دریافت مجوز از شهرداری برای جمع آوری سوله ها هستیم.«

ســرهنگ »ایوب صالحی« رئیس کلانتری 149 امامزاده حسن)ع( هم 
می گوید: »هر روز در 2نوبت صبح و بعد از ظهر در محدوده اســتحفاظی 
گشتزنی داریم. در این گشتزنی ها به پاکسازی نقاط آسیب زا می پردازیم 

که این سوله را هم شامل می شود.«

مشکلی با جمع آوری سوله ها نداریم
پاسخ مسئولان

پیگیری ها نتیجه نداد
مسئولان شهرداری بارها برای ساماندهی زمین 
آزاد شــده و خاکی خط آهن قدم پیش گذاشتند، 
اما مسئولان شــرکت راه آهن مانع کارشان شدند. 
ایــن زمین ها متعلق به شــرکت راه آهــن بود و 
شهرداری برای خرید اراضی هم دست به کار شد، 
اما مبلغ درخواستی به قدری زیاد بود که مسئولان 
شــهری عقب کشیدند. این بار اهالی دست به کار 
شدند و خودشان برای حل این معضل آستین بالا 
زدند که نمونه اش کاشت گل و گیاه در این مسیر 

بود، اما این کار هم فایده چندانی نداشت. 
»امیــر امیری« یکی از ســاکنان 
منطقه17 و شــورایار محله امامزاده 
حســن)ع( دربــاره معضــلات این 
»ســوله هایی  می گویــد:  ســوله ها 
که در ایــن اراضی وجــود دارد، از 
طرف شــرکت راه آهن بــرای نصب 
فن جت هــا برای تهویــه تونل قطار 
و انبار تجهیزات ســاخته شدند، اما 
ظاهراً طرح و برنامه مسئولان تغییر 
کرد و ســوله ها بی اســتفاده ماندند. 

سال هاست این ســوله ها که حدود 3متر پایین تر 
از کف معبر ساخته شده اند، به محلی برای تجمع 
معتادان، کارتن خواب ها و ســارقان تبدیل شده و 
این افراد در پناه ســوله ها به آزار عابران و سرقت 

دارایی آنها می پردازند.« 
»محمد رنگرز« دبیر شــورایاری 
محله امامزاده حسن)ع( هم می گوید: 
»در زمــان مســئولیت شــهرداران 
قبلــی منطقــه، صحبت هایی برای 
جمع آوری این ســوله ها شد، اما به 
نتیجه نرســید. شب ها در این بخش 
از منطقــه معضلات زیــادی دیده 
می شــود و باید برای آسایش اهالی، 
سوله ها جمع آوری و این مسیر خاکی 

ساماندهی شود.« 
در مقابل »ســینا مشــکاتی« یکی از جوانان 
ساکن منطقه، مخالف جمع آوری این سوله هاست 
و می گوید: »هزینه زیادی برای ســاخت سوله ها 
صرف شــده و بهتر است مسئولان شرکت راه آهن 
با تغییر کاربری ســوله ها آنهــا را به مجموعه های 
ورزشــی تبدیل کنند. حتی می تواننــد پیمانکار 
انتخاب کرده یا به صورت مشارکتی، این سوله ها را 
به افرادی اجاره دهند که می توانند از آنها استفاده 

بهینه ای کنند.«

امیر امیری
شورایار محله امامزاده 

حسن)ع(

محمد رنگرز
دبیر شورایاری محله 

امامزاده حسن)ع(

 سال ها مســافران قطار تهران ـ تبریز با ساکنان منطقه17، 
به خصوص آنهایی که کنار ریل آهن خانه داشــتند، چشم 

در چشم می شدند. مسافران، خرسند از اینکه قرار است 
به شهری زیبا و سرســبز در آذربایجان شرقی بروند 
در پوســت خود نمی گنجیدند، اما ساکنان لب خط 
احساس دیگری داشتند. قطار پس از آنکه از ایستگاه 
راه آهن حرکت می کرد و به منطقه17 نزدیک  می شد 
لرزه بر اندام اهالی و خانه هایشان می انداخت. در کنار 

تــکان در و دیوار خانه ها و صــدای ناهنجار قطارها و 
بوق های شان، اهالی همیشه کابوس برخورد این غول های 

آهنی را با فرزندان خود می دیدند تا اینکه خط آهن در زیر 
زمین مدفون شد تا اهالی، دیگر با قطارها و مسافرانش چشم در 

چشم نشوند، اما... 

فرهاد کنکاش
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ســتاد ملی مبارزه با کرونا مصوبــه ای را تصویب 
کــرد که در آن به موجران توصیه و تکلیف شــد به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا و شــرایط خاص جامعه 
با مستأجرانی که از اقشــار »آسیب پذیر« هستند از 
در ســازش و مدارا درآیند و با اضافه کردن25 درصد 
مبلــغ ودیعه یا 25 درصــد هزینه اجاره بهــا قرارداد 
اجــاره را تمدید کنند تا مســتأجران در دوره بحران 
شیوع کرونا دغدغه جابه جایی و تغییر منزل نداشته 
باشند، اما با گذشت حدود2 ماه از اجرای این مصوبه 
حجت الاســلام»هادی صادقی« رئیس مرکز توسعه 
حل اختلاف قــوه قضاییه اعلام کرد70درصد دعاوی 
مطرح شده اجاره مسکن در تهران مربوط به مناطق 
یــک و2 بوده و مناطق کم برخوردار جنوب شــهر از 
ایــن مصوبه کمترین بهره  را برده اند. »علی باقری« از 
مشاوران املاک شهرری است. او می گوید: »بسیاری از 
صاحبخانه ها به25 درصد افزایش اجاره بهای ملک شان 
راضی نمی شوند و دوست دارند متناسب با نرخ تورم 
مبلغ اجاره منزل شان را هم افزایش دهند. اگر مشاور 
املاک هم نظر آنها را قبول نکند به مشــاوران دیگر 
مراجعه می کنند تا نظرشــان تأمین شــود.« باقری 
تصویب این مصوبات را برای مستأجران کمک بزرگی 
می داند و می گوید: »بسیاری از صاحبخانه ها هم نظر 
دولــت را می پذیرند و به ایــن نرخ رضایت می دهند. 
موارد زیادی داشــتیم کــه صاحبخانه قبل از تعیین 
مصوبات نرخ بالایی را معین کرده و با اعلام مصوبات 

نرخش را پایین آورده است.« 

 تحمل رنج اثاث کشی 
 بهتر از ماندن بدون رضایت

این مشاور املاک معتقد است بسیاری از مستأجران 
به دلیل اعتقادات مذهبی خود حاضر نیســتند بدون 
رضایــت قلبی موجــر در منزلش زندگــی کنند. او 

می گوید: »تعداد زیادی از مستأجرانی که 
زمان تمدید قرارداد اجاره شــان به پایان 
رسیده نمی توانند خانه مناسبی پیدا کنند، 
ولی حاضر نیستند در خانه ای که صاحب 
آن از شــرایط تمدید اجاره رضایت ندارد 
زندگی کنند.« »کریم تژم« از مستأجرانی 
اســت که از ایــن طرح حمایتــی دولت 
اســتفاده نکرده و رنج اثاث کشــی در این 
روزهای ســرد کرونایی را به جان خریده 
اســت. او می گوید: »وقتــی صاحبخانه ام 

می گوید راضی نیســتم تو در خانه من زندگی کنی، 
ملکش برای من غصبی است و حتی نماز و روزه ام در 
آنجا درســت نیست.« تعطیلی دفاتر مشاوره املاک و 
مشکلات بازدید از خانه های استیجاری بر بار مشکلات 
تژم افزوده است. او می گوید: »اجاره ها خیلی بالا رفته 
و به دلیل تعطیلی بنگاه های مشاوره املاک نمی توانیم 
انتخاب های زیادی داشــته باشــیم. مستأجرانی هم 
که هنوز در خانه ســاکن هســتند از ترس کرونا به 
مستأجران جدید اجازه بازدید نمی دهند، ولی با وجود 
این مشــکلات حاضر نیستم در خانه ای که صاحبش 

راضی نیست زندگی کنم.«

 اهالی جنوب تهران از مصوبات کرونایی 
اجاره مسکن استفاده نکردند

مستاجران با مرام
  هیچ حوزه ای از تأثیرات ویروس تاجدار کرونا بی نصیب نمانده و در هر بازاری می توان رد و نشــان این 
ویروس عالمگیر پرتقصیر را پیدا کرد. قدرت نمایی کرونا در بازار مسکن به رکود خرید و فروش و ساخت وساز 
املاک محدود نشده و اجاره بهای مســکن و املاک مسکونی را هم تحت تأثیر قرار داده است. ستاد ملی 
مبارزه با کرونا برای کنترل حد و مرز این تأثیرگذاری و حمایت از مستأجران و اقشار»آسیب پذیر« مصوباتی 
را تعیین کرده که مالکان را به مدارا با مســتأجران مکلف می کند، اما آمارها نشان می دهد فقط10درصد 

مستأجرانی که از این مصوبه استفاده کرده اند در مناطق جنوبی و کم برخوردار تهران سکونت دارند.  

رابعه تیموری

مصوبات و اصلاحیه های 
اجاره مسکن در شرایط 

شیوع کرونا
متن مصوبه مورخ 1399/4/8 جلســه 
ستاد مبارزه با کرونا درخصوص قراردادهای 

اماکن استیجاری به شرح زیر است: 
»با عنایت به شرایط اقتصادی تحمیلی 
بر کشور ناشی از شــیوع ویروس کرونا و 
با لحاظ  همچنین تحریم های ظالمانــه و 
ضرورت حمایت از اقشار آسیب پذیر، کلیه 
مســکونی  املاک  به  مربوط  قراردادهای 
اســتیجاری که تا تاریــخ 99/4/8 هنوز 
توافق  تمدید نشده است در صورت عدم 
بین طرفین و تمایل مستأجر تا 3 ماه پس 
از اعلام رسمی وزارت بهداشت و درمان و 
آموزش پزشکی نسبت به پایان شیوع کرونا 
و اتمام شــرایط اضطراری تمدید می شود. 
حداکثر افزایش میزان اجاره بها یا مبلغ رهن 
برای شهر تهران تا25درصد، کلانشهرهای 
دیگر )مشهد، تبریز، اصفهان، شیراز، کرج، 
سایر  و  کرمانشــاه(20درصد  و  قم  اهواز، 

شهرهای کشور تا15درصد خواهد بود. 
تبصره 1. املاک مورد اجاره که قبلًا یا در 
مدت تمدید قرارداد به طور قطعی و رسمی 
مورد معامله قرار گرفته باشــد، مستأجر 
انتقال ســند  می باید ظرف2ماه از تاریخ 
رسمی نسبت به تخلیه و تحویل آن اقدام 

کند. 
تبصره 2. مســتأجرانی کــه در دوره 
قرارداد اجاره بر اســاس ایــن مجوز، به 
تشــخیص دادگاه صالح به تعهدات خود 
عمل نکنند و موجب تضییع حقوق موجر 

شوند مشمول این مصوبه نخواهند شد. 
افزایش  با  مستأجر  چنانچه   .3 تبصره 
نرخ های فوق الذکر موافقت  با  اجاره  مبلغ 

نکند، واحد قابل تخلیه است. 
اجاره  تبصره 4. چنانچه در قــرارداد 
مدت زمان بیشتری نسبت به این مصوبه 
برای انقضای قرارداد در نظر گرفته شود، 

مدت زمان قراردادی معتبر است. 
موارد استثنا به شرح زیر است و در این 
موارد حکم تخلیه املاک مسکونی صادر 

می شود: 
چنانچــه مالک بــرای تخریب واحد 
مسکونی و احداث ساختمان جدید، پروانه 

ساختمانی اخذ کرده باشد. 
و یا چنانچه مستأجر تا یک ماه پس از 
مابه التفاوت  جدید،  اجاره  قرارداد  تمدید 
به موجــر پرداخت نکرده  مال الاجاره را 

باشد. 
چنانچــه به تشــخیص مرجع صالح 
رسیدگی کننده، نیاز مالک)موجر( به دلیل 
ازدواج اولاد ذکور وی به ملک مســکونی 

مورد اجاره احراز شود. 

تخلیه  درخواســت  مورد   870
اماکن مسکونی در یک بازه زمانی40 روزه 
از مناطق مختلف به شوراهای حل اختلاف 
رسیده که 615 مورد مربوط به مناطق یک 

و 2 بوده است. 

12 هــزار پرونده اختــلاف موجر و 
مستأجر در یک دوره40روزه پس از تصویب 

مصوبات کرونایی تشکیل شده است. 

10درصد مســتأجرانی که از مصوبات 
کردند  اســتفاده  مسکن  اجاره  کرونایی 

ساکن جنوب تهران بودند. 

موجران جنوب شهر تابع قانون هستند
اغلب مراجعان شــوراهای حل اختلاف در زمینه 
اجاره املاک، موجران هســتند. »زینب سوری« در 
محله یافت آباد)منطقــه18( زندگی می کند و برای 
گرفتن حکم تخلیه منزلش به شــورای حل اختلاف 
خانی آباد)شماره19(مراجعه کرده است. او می گوید: 
»تنها محل درآمد من اجاره خانه ام اســت و با اجاره 
آپارتمان40 مترمربعــی کــه به ســختی خریده ام، 
زندگی خودم و دخترم را اداره می کنم. از پارســال 
مقــداری پس انداز کرده ام تا مبلغ رهن خانه ام را کم 
و اجاره آن را بیشــتر کنم، ولی حالا اجازه نمی دهند 
متناســب با شــرایط زندگی ام مبلغ اجــاره خانه ام 
را تعییــن کنم.«»مصطفی قلی خســروی« رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک می گوید: »قانون کشور و 
شرع اســلام حق مالکیت خصوصی افراد را محترم 
می شــمارد و هرکسی اختیار دارد که در مورد ملک 
خود تصمیم گیری کند، بنابراین نمی توان به مالکان 
خرده گرفت که چرا به مصوبات ستاد مبارزه با کرونا 
اعتراض می کنند.« قلی خسروی به تمکین و پذیرش 
تعداد زیادی از مالکان به تصمیم ســتاد ملی مبارزه 
با کرونا اشــاره می کند و می گوید: »حدود80 درصد 
مالکان بر اساس مصوبات عمل کردند و قراردادهای 
اجــاره ملک شــان با شــرایط تعیین شــده تمدید 
شــد. تعداد قابل توجهی از ایــن مالکان در مناطق 
کم برخوردار تهران سکونت دارند و با آنکه اجاره بهای 
ملک شــان در اقتصاد و معیشت آنها تأثیر 
زیــادی دارد، از تصمیــم دولت حمایت 

کردند.« 

مناطق مرفه نشین بیشترین مراجعان 
به شورای حل اختلاف

دلیل وضع این مصوبات حمایت از اقشار 
آسیب پذیر بوده، ولی آمارها از سوء استفاده 
بعضی از خوش نشــینان کاخ نشین از این 
مصوبات حکایت می کند. »هاشم فرهادی« 
مدیر آموزش شورای حل اختلاف تهران و سرپرست 
مجتمع شماره2 شورای حل اختلاف می گوید: »وقتی 
مستأجری به شــعبات حل اختلاف مراجعه می کند 
تا موجر را به تمدید قرارداد اجاره با شــرایط مصوب 
موظــف کنیم، قاضی به شــواهد و دلایل زیادی نیاز 
دارد تــا کم بضاعت بودن مســتأجران را بپذیرد. این 
مشــکل در مناطق مرفه نشین بیشتر دیده می شود و 
مواردی داشــتیم که مســتأجری با قرارداد2 میلیارد 
تومان ودیعه و300 میلیون تومان اجاره بها درخواست 
اجرای مصوبات کرونایی و صادر نشــدن حکم تخلیه 

را داشت.« 

مصطفی قلی خسروی
رئیس اتحادیه مشاوران 

املاک

 چه عواملی باعث شــده است که محله 
نعمت آباد بخــش قابل توجه بافت فرســوده 

منطقه19 را به خود اختصاص بدهد؟ 
محله نعمت آباد 150هکتار مســاحت دارد که 
20هکتار آن دارای بافت فرسوده است. اختصاص 
یافتن 20هکتار از 20 و نیم هکتار بافت فرســوده 
منطقه19 به محله نعمت آباد اتفاق جدیدی نیست 
و ساخت وســازهای غیراصولی و باقی ماندن بافت 
روستایی در گذر سال ها چنین تبعاتی را برای آن 
به همراه داشته اســت. طبق مصوبه شورای  عالی 
شهرســازی و معماری ایران 3شاخصه ریزدانگی، 
ناپایداری و نفوذناپذیری در فرسودگی بافت نقش 
دارد. مهم تریــن نشــانه ریزدانگی امــلاک، متراژ 
زیــر 200مترمربع آنهاســت که طبــق مطالعات 
شهرســازی حدود 97درصد قطعات در کل بافت 
محله نعمت آباد دارای این ویژگی و متراژ 73درصد 
از آنها زیر 100مترمربع اســت. ناپایداری ابنیه به 
این معنی است که محله دارای کیفیت تخریبی و 
فرســوده است و سازه مناسب ندارد، این در حالی 
اســت که حدود 70درصد ابنیه موجود در محله 
نعمت آباد شــامل ساختمان هایی با سازه نامناسب 
یا بدون هرگونه سازه مناسب آهنی یا بتنی است. 
معضل آخر نفوذناپذیری و عرض کم معابر اســت 
که شرایط شــکل گیری بافت فرسوده را در محله 
نعمت آباد ایجــاد می کند. حدود 78 مورد از معابر 
بیشــتر پلاک های محله نعمت آبــاد 6 متر و کمتر 

است. نفوذناپذیری فاکتور مهمی در بافت فرسوده 
مصوب محله نعمت آباد اســت و ایــن امر به عدم 

نوسازی و عقب نشینی پلاک ها مربوط می شود. 
 دلایل فرسودگی بافت این محله چیست؟ 
داســتان فرســودگی بافت محله نعمت آباد که 
براساس سرشماری ســال1395 دارای 36هزار و 
957نفر جمعیت است، به سال ها قبل برمی گردد. 

طی 50 سال گذشته ساکنان برای تغییر شکل 
اراضی کشــاورزی و خانه های روستایی شان 
دســت بــه کار شــده  و اغلــب به صورت 
غیر اصولی و با فونداســیون نادرست اقدام 

به ساخت وســاز یــا افزایــش تعداد 
طبقات کردند. برای مثال با ازدواج 
یکی از اعضای خانواده پدر خانواده 
با گرفتن یک پیمانــکار، به تعداد 
طبقــات ســاختمان قدیمی خود 
اضافه کرده است تا بتواند شرایط 
را  ســکونت یک خانــواده دیگر 
در خانــه خود فراهــم کند. البته 

طی چند ســال اخیر برخــورد با 
ساخت وســازهای غیر اصولی بیشــتر 
شده و این مشــکلات حاصل سالیان 
گذشته اســت و موضوعی نیست که 

اخیراً در محله به وجود آمده باشد. 
محلی  بافت  از  شــکل  این   
و  طبیعی  بلایــای  وقوع  زمان  در 

شاخصه های بافت فرسوده در گفت و گو با مدیر دفتر توسعه محله ای 

 محله 400 ساله نعمت آباد 
رتبه اول فرسودگی 

  20هکتار از 20 و نیم هکتار بافت فرسوده منطقه19 مربوط به محله نعمت آباد است؛ محله ای با 
حدود 400سال قدمت که به مرور از بافت روستایی به شهری تغییر شکل داده است، اما نشانه های 
فرســودگی در 15درصد از نقاط آن مشاهده می شود. در حالی که احیا و نوسازی بافت فرسوده، 
کاهش خسارات و افزایش تاب آوری شهری در مقابل زلزله احتمالی را به همراه دارد، برای بررسی 
وضعیت این محله و شناسایی راه حل های مقابله با معضل فرسودگی با »نوشین فزونی« مدیر دفتر 

توسعه محله ای نعمت آباد به گفت وگو می نشینیم. 

بحران های دیگر چه مشــکلاتی را می تواند به زهرا بلندی
بار بیاورد؟ 

محدودیــت عــرض معابــر و کوچه هایی مثل 
خیابان طالقانــی، قلعه نعمت آبــاد، کوچه نظری 
و... می تواند در زمان بروز هر بحرانی مشکل ســاز 
باشــد. شکل قدیمی داخل ساختمان و راه پله های 
باریک می توانند عوامل مهمی برای محبوس شدن 
در مواقع بحرانی باشد. خانه هایی که خودانگیخته 
ســاخته شده اســت و در آن رعایت اصول ایمنی 
نشــده، دارای ســازه های سبک شــده نیستند و 
خطرآفرین هستند. با این حال قرارگیری 2بوستان 
امام خمینی)ره( و شــهدا در محلــه نعمت آباد از 
نقاط قوت این محله محســوب می شــوند که در 
زمان وقوع زلزله فضای مناســبی برای تخلیه امن 

هستند. 
 به نظر شــما برای رفع بافت فرسوده در 
این محله چه اقداماتی نیاز است اجرا شود؟ 

ارائه تســهیلات و بســته های تشویقی 
ویژه، آسان ســازی شــرایط ساخت وساز 
و نوســازی از ســوی نهادهــای متولی 

می تواند مؤثر باشد. 
 سازمان نوسازی شهر تهران 
بافت های  ساکنان  تشویق  برای 
فرسوده به نوسازی طرح خاصی 

ندارد؟ 
سازمان نوســازی شهر تهران 
عــلاوه بر ارائه تســهیلاتی مثل 
اعطای وام و تسهیلات، بخشیدن 
عوارض ساخت در بافت فرسوده 
و... قرار اســت در میــزان بافت 
فرســوده محله نعمت آباد بازنگری 
کند. امکان دارد طی این بازنگری با 
اضافه شدن بخش های جدید محله 
در بافت فرســوده ساکنان بیشتری 
بافت های  مخصوص  تســهیلات  از 
فرسوده برای نوسازی بهره مند شوند. 

 ارائه تسهیلات ویژه 
به مالکان

مشکل فرسودگی بافت محله نعمت آباد 
به سال ها قبل، وقتی زمینداران به تفکیک 
اراضی کشــاورزی و بدون مجــوز قانونی 
اقدام کردند، برمی گردد. متأسفانه هرکسی 

با سلیقه شــخصی خود اقدام 
به این کار کــرده و هیچ گونه 
نظارت شهرســازی و معماری 
از ســوی شــهرداری تهران و 
منطقه روی آنها اعمال نشده 
اســت. عضو قدیمی کارگروه 
دفتر توسعه محله ای نعمت آباد 
و دبیر شورایاری این محله با 
بیان این موضوع می گوید: »به 

نظر من بخــش قابل توجهی از نعمت آباد 
بــه دلیــل ریزدانگی، عرض کــم معبر و 
نفوذناپذیری دارای فرسودگی بافت است، 
این در حالی اســت که در تقســیم بندی 
سازمان نوسازی بخش محدودی از آن جزء 
این نوع بافت محســوب می شود. سال ها 
پیگیر توســعه بافت فرسوده در کل محله 
نعمت آباد بوده ایم، ولی متأسفانه هنوز این 

مشکل در محله حل نشده است.«
»مرتضی آقامحمدی« به موانعی که در 
نوسازی و دریافت جواز برای ساخت وساز 
وجود دارد، اشاره می کند و می گوید: »یکی 
از عمده ترین مشکلات مالکان در تخریب و 
نوسازی این است که علاوه بر صرف زمان 
بیشــتر برای دریافت پروانه ساخت، باید 
هزینه بیشتری را هم به شهرداری و اداره 
اوقاف پرداخت کنند که آنها را در گرفتن 
پروانه ساخت مستأصل می کند. برای رفع 
این مشکل نیاز است شرایط برای گرفتن 
پروانــه ســاخت راحت تر و تســهیلات و 
بسته های تشویقی به ساکنان ارائه شود.«

آقامحمدی در پایان با اشــاره به اینکه 
در محله نعمت آبــاد واحدهای 90متری 
2طبقه ای را ســراغ دارد کــه 5 خانواده 
در آن ســکونت دارند، می گویــد: »بر اثر 
زلزله  ای حتی با ریشــتر متوسط نخستین 
جایی که آسیب می بیند محله نعمت آباد 
خواهــد بــود. در وهله اول بــه این دلیل 
که ســاکنان در اراضی کشاورزی اقدام به 
ساخت وســاز غیرمجاز کرده اند و دومین 
دلیل این اســت کــه از ابتــدا هیچ گونه 
نظارتی بر ساخت وســازها نبوده اســت و 
اصول شهرســازی در محلــه نعمت آباد از 

زمان تفکیک رعایت نشده است.«

بسته های تشویقی نوسازی
 بخشودگی عوارض صدور پروانه ســاختمانی در مناطق 7 تا 20 

معادل 100 درصد
 بخشودگی عوارض پذیره تجاری در غیر راسته های مصوب با لحاظ 
شرایط واگذاری رایگان بن بست هایی که بر اثر تجمیع کارکرد خود را 

از دست می دهند به املاک مجاور
 پرداخت تسهیلات بانکی )از ســوی دولت( از 100تا 250میلیون 
تومان به ازای هر واحد برای مالکان و سازندگان غیرحرفه ای )دارای 
پروانه انبوه سازی( و ســازندگان حرفه ای استفاده از فناوری نوین 

)مطابق ضوابط جاری(
 پرداخت یارانه ســود بانکی )در صورت احراز شــرایط مطابق 

دستورالعمل(
 پرداخت ودیعه اسکان برای پروژه های تجمیعی )2پلاک و بیشتر(

 کمک هزینه خدمات مهندســی )در صورت احراز شرایط مطابق 
دستورالعمل(

 کمک هزینه اجرای نما )در صورت احراز شرایط مطابق دستورالعمل(
 تهیه طرح معماری و پرداخت کمک هزینه انشــعابات به میزان 
50 درصد برای پروژه های پیشتاز از سوی سازمان نوسازی )از طریق 

معماران حرفه ای و متخصص(

مرتضی آقامحمدی 
دبیر شورایاری 

نعمت آباد
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حسنی

رونــق فعالیت های مرکز پیام مؤسســه خیریه 
رعد الغدیر که با تعداد انگشت شماری از معلولان 
جسمی و حرکتی شــروع به کار کرد، زمانی بود 

کــه مســئولان مرکز پــس از موفقیت در 
حــوزه بازاریابی و فروش کالا، بخشــی از 
امور تلفنی یکی از کارگزاری های بورس 
را پذیرفتند و آن را با موفقیت به انجام 

رساندند. 
عملکرد توان یابان مؤسسه خیریه 
رعد الغدیر چنــان مطلوب بود که 
نظــر نهادهای مختلــف را به خود 
جلب کرد. آتشک، مسئول مؤسسه 
خیریه رعــد الغدیر از تفاهمنامه ای 
که بین مؤسســه رعد و وزارت کار 
و رفاه اجتماعی بسته شده، صحبت 
وزارتخانه  می کند و می گوید: »این 
بــه مجموعــه مــا اعتمــاد کرد و 
پیگیری های تلفنی و پاسخگویی به 
درخواست های مردمی را به معلولان 

رعــد الغدیر ســپرد؛ موضوعاتی مثــل ثبت اطلاعات 
یارانه بگیرها و پاســخگویی به اعتراض آن دســته از 

شــهروندانی که یارانه شان قطع شده بود و... بخشی از 
اموری بود که در مرکز پیام مؤسســه رعد الغدیر انجام 

می شود.«

 شروع به کار با آموزش و توانمندسازی 
به مرور با کمک حامیان و خیّران باهزینه ای بالغ بر 
2 میلیارد تومان زیرساخت های مورد نیاز برای نصب و 
راه اندازی »کال ســنتر« و »دکل مخابراتی« فراهم شد 
و تعداد بیشــتری از معلولان جسمی و حرکتی در این 
مجموعه صاحب شغل شدند. اما موضوع مهم و ارزشمند 
این بود که مسئولان مؤسسه خیریه رعد الغدیر به دنبال 
تربیت، نگهداری و هدایت معلولان توانمند و حرفه ای 
بودند تا در هر شرایطی بتوانند روی پای خود بایستند 

و با عزت نفس و انگیزه بالا زندگی کنند. 
علیرضا آتشک درباره نحوه به کارگیری معلولان در 
مرکز پیام مؤسسه خیریه رعد الغدیر می گوید: »حرفه 
اپراتوری و پاســخگویی تلفنی جزء مشاغلی است که 
افــراد باید تخصــص و مهــارت لازم را در این زمینه 
داشته باشند، بنابراین دوره های آموزشی و مهارتی فن 
بیان، قدرت تصمیم گیری، کنترل خشــم و عصبانیت، 
اصول و مبانی کار با کامپیوتــر را به رایگان برای آنها 

برگزارکردیم.«
وی درپاســخ به این ســؤال که آیا هنــوز امکان 
استخدام افراد معلول جسمی و حرکتی در مرکز پیام 
وجود دارد، می گوید: »خوشــبختانه اکنون در 
بخش پشــتیبانی تلفنی و بازاریابی و فروش 
کالا با بیش از 40 شرکت و کارخانه همکاری 
می کنیم، بنابراین می توان تعداد بیشتری از 
معلولان جســمی و حرکتی را جذب و 
استخدام کردو شــرایط استخدام نیز 
توانایی اســتفاده از دســت برای کار 
کامپیوتری، داشتن فن بیان و انگیزه و 
علاقه مندی است. معلولانی که از این 
ویژگی هــا برخوردارند، می توانند برای 
طی دوره های آموزشــی و مقدماتی 

به این مؤسسه مراجعه کنند.«

 کارآفرینی؛ هدف اصلی 
فعالیت های مرکز

آتشــک با بیان اینکــه تاکنون 
700نفــر در مؤسســه خیریه رعد 
الغدیر صاحب شغل شده اند که 175 
نفر در خود مؤسسه مشغول به  کار 
هســتند، می گوید: »در اصل هدف 
اصلی ما توانمندســازی و کمک به معلولان جسمی و 
حرکتی اســت که در خانه نمانند و بیشتر در اجتماع 
حضور داشته باشند، همچنین تبدیل آنها به شهروندان 
تولیدکننده و کارآمدی است که نان تخصص و مهارت 

خود را بخورند.«
مســئول خیریه رعد الغدیر از اتفاقات خوبی که در 
این مجموعه افتاده، می گوید: »بزرگ ترین اتفاق خوب 
و مثبت همین اســت که معلولی که به اینجا مراجعه 
می کند ممکن اســت در ابتدا کاری بلد نباشد و حتی 
با کســی ارتباط برقرار نکند، اما بعد از مدتی تبدیل به 
نان آور خانواده می شود و همین، اعتماد به نفس هم به 
او می دهد و او را قادر می سازد که مشکلاتش را خودش 

به تنهایی و بدون اتکا به دیگران حل کند.« 

  ماجرای راه اندازی»مرکز پیام« در مؤسسه خیریه رعد الغدیر به ایده پردازی چند نفر 
از همیاران مؤسسه به زمانی مربوط می شود که چند جوان تحصیلکرده دانشگاه شریف 
به این مؤسسه می روند و با ارائه ایده و طرح شان بانی راه اندازی مرکز پیام می شوند. ایده 
این جوانان تاکنون برای خیلی از معلولان جسمی و حرکتی کار و شغل ثابت ایجاد کرده 
است. هزینه اولیه راه اندازی مرکز پیام حدود 100 میلیون تومان برای خرید تجهیزات و 
ملزومات بوده که تمام آن با مشــارکت خیّران تأمین شده است. وقتی در سال 96 مرکز 

پیام به صورت رسمی کارش را در سالنی در طبقه سوم مؤسسه 
رعــد الغدیر آغاز کرد تنها 5 اپراتور داشــت و با بازاریابی و 
فروش محصولات شرکت ها و کارخانه ها کارش را توسعه داد 
و پس از مدت کوتاهی توانســت تعداد شاغلان مرکز را تا 10 
برابر افزایش دهد. »علیرضا آتشک« مسئول مؤسسه خیریه 
رعد الغدیر درباره اتفاقات خوبی که در این مرکز برای اشتغال 

معلولان جسمی و حرکتی افتاده برای مان صحبت می کند. 

مریم قاسمی

175 توان یاب در »مرکز پیام« 
مؤسسه خیریه رعدالغدیر مشغول کارند

آنها نان آور 
خانواده شده اند

فعالیت معلولان مؤسســه خیریه رعد الغدیر 
در ایام کرونا هم تعطیل نشــده است. در همان 
هفته اول بحران کرونا فرصتی فراهم شــدکه با 
انتقــال چرخ های خیاطی بــه خانه مددجویان، 
تولید ماســک های پارچه ای به صــورت خانگی 
دنبال شود. در همان روزها به کمک مددجویان 
این مؤسسه 170 هزار ماســک پارچه ای تولید 
شــد و در اختیــار کادر درمانــی و پرســتاران 
یافت آباد، هفتم تیر،  بیمارســتان های شــهدای 

مسیح دانشوری و... قرار گرفت. 
در ایام کرونا که برخی اصناف و مشاغل دچار 
تعطیلی و حتی تعدیل نیرو شــده اند، مرکز پیام 
مؤسســه خیریه رعد الغدیر فعال تر از همیشــه 
ظاهر شده و توانســته خدمات شایسته ای را به 
شــهروندان ارائه بدهد. آتشک درباره علت رونق 
فعالیت مرکز پیام مؤسســه خیریــه رعد الغدیر 
توضیــح می دهد: »یکی از دلایــل مهم، کاهش   
تردد شــهروندان در شــهر و افزایش سفارش و 

دریافت خدمات غیر حضوری بود که به این ترتیب 
کار و فعالیت این بخش افزایش چشمگیری پیدا 
کرد به همین دلیل تعداد بیشــتری اســتخدام 
و از مزایای بیمه و خدمــات اجتماعی بهره مند 

شدند.«
به گفته وی، این روزها بسیاری از تولیدی ها 
و مراکز خدمت رســانی که فعالیت های شــان را 
غیر حضوری انجــام می دهند تمایل زیادی برای 
کار با مرکز پیام این مؤسســه دارند. جالب اینکه 

فقط در ماه اســفند و فروردیــن مددجویان این 
مؤسسه به 50 هزار تماس تلفنی با سامانه 4030 
پاســخ داده اند. از دیگر فعالیت های آنها می توان 
به پاسخگویی و رسیدگی به سامانه های پیامکی 
سازمان های مربوطه مثلًا اجرای طرح»مشق ما« 
برای شناسایی کودکان بازمانده از تحصیل، ثبت 
اطلاعات زنان ایرانی دارای همســران غیر ایرانی، 
دریافت نظرسنجی ها و تحلیل آمار و اطلاعات در 

زمینه های مختلف اشاره کرد. 

علیرضا آتشک: اکنون در 
بخش پشتیبانی تلفنی و 
بازاریابی و فروش کالا 
با بیش از 40 شرکت 

و کارخانه همکاری 
می کنیم

رونق فعالیت ها در ایام کرونا 
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حیاطی مانند یک باغ
نرســیده به ســه راه ورامین و در اواســط 
خیابان فداییان اســلام در آهنی ســبز رنگ 
کوتاهی قــرار دارد که آجرهای قزاقی اطراف 
آن ماننــد طرح محــراب چیده شــده و نام 
مســجد الهادی)ع( بر پیشانی اش نقش بسته 
است. کاشی های لاجوردی روی آجرچین ها را 
پوشــانده و آیاتی از سوره مبارکه قلم و اسماء 
الهی با خط ثلث بر روی کاشی ها نوشته شده 
اســت. از لابه لای ستاره های چند پر و اشکال 
هندسی توخالی قسمت فوقانی در، حیاط پر 
 دار و درختی پیداســت که در نگاه اول هیچ 
شــباهتی به تصور رایج درباره حیاط مساجد 
ندارد. درختان پر سن و سال و تنومند صنوبر، 
چنار، کاج، ســرو و انبوه شمشادهای سبز و 
جوان دردوســوی حیاط قد کشیده و حوضی 
مستطیل شــکل از درگاهی تا اواسط حیاط 

وســیع و چهارگوش مسجد امتداد پیدا کرده 
است. در گوشــه ای از این باغ باصفا چاه آبی 
حفر شــده که درپوش آهنی روی آن نشان 
می دهد سال هاست آبی از داخل آن نجوشیده 
اســت. نزدیک شبستان مســجد دیواره های 
کوتاه و بلند پلکانی قرار گرفته که با ســنگ 
مرمر پوشیده شده اند. بر روی سطح وسیع این 
دیواره ها برجســتگی هایی به چشم می خورد 
که 2 لایه ســنگ مرمر ســیاه و سفید آنها را 
در برگرفته است. بر روی دیواره انتهایی، این 
پلکان حجمی هندســی که از اشکال منتظم 
چندوجهی ساخته شده، قد علم کرده است. 
مصالــح مرغوب و مســتحکم این احجام هم 
سنگ هایی خارا به رنگ آبی و قهوه ای است. 
این برجستگی ها که بر روی زیرزمین شبستان 
مســجد به کار رفته اند، ســبب تهویه هوا و 

روشنایی فضای زیرزمین می شوند. 

مسجد باید مرمت شود
 در زمان ســاخت بنا داخل دیوار شبستان مسجد 
حوضچه کوچکی قــرار داده اند که برای تگری کردن 
آب و قراردادن یخ مورد اســتفاده قرار می گرفت. این 
حوضچه اکنون با ماسه پر شده و گلدانی آن را زینت 
داده است. حجت الاســلام طباطبایی می گوید: »این 
مسجد نه تنها یک مکان عبادی و فرهنگی است، بلکه 
در ایام مختلف سال در آن به روی مردم و گردشگران 
باز است. ما در مناســبت های مختلف حوض را پر از 
آب می کنیــم و فواره های حوض و درختان سرســبز 
حیــاط، فضای مفــرح و باصفایی را بــرای گردش و 
دورهم نشینی اهالی به وجود می آورد.« تخریب بنای 
قدیمی مسجد سبب نگرانی امام جماعت محله شده 
است. او می گوید: »با کمک های مردمی و بودجه ای که 

اداره اوقاف در اختیار ما گذاشــت، سیستم برق رسانی 
مســجد تعمیر و آشــپزخانه و وضوخانه های زنانه و 
مردانه ســاخته شــده اند، اما فضای شبســتان برای 
نمازگزاران کافی نیست و باید توسعه پیدا کند. حوض، 
مناره و قســمت های دیگر بنا هم تخریب شده که با 
کمک خیّران و نمازگزاران باید زودتر مرمت شــوند.« 
واقف در شجره نامه مســجد، برنامه هایی مانند قرائت 
هفتگی قرآن کریــم، ختم قرآن ســالانه و برگزاری 
مراسم ادعیه خوانی را از نمازگزاران خواسته است که 
این برنامه ها پیش از شــیوع ویــروس کرونا به صورت 
هفتگی در مسجد برگزار می شد. مراسم دعای کمیل 
یکی از برنامه های پرشــور مسجد الهادی)ع( است که 
درگذشته صبح روزهای جمعه اهالی خیابان فداییان 

اسلام را گرد هم جمع می کرد. 

مسجد 50 ساله الهادی)ع( موقوفه مرحوم 
امیراحمدی

در گوشه ای از حیاط مسجد، اتاقکی سرداب مانند وجود دارد 
که به اندازه چند پله باریک از ســطح زمین پایین تر است و بر 
روی در باریک و زنگ زده آن قفل زده شده است. به گفته اهالی 
در این ســرداب مرحوم »احمد امیراحمدی« وخواهرش دفن 
شــده اند. مرحوم امیراحمدی از نظامیان عالی رتبه آذری زبان 
دوره رضاشــاه بود که در نقاط مختلف تهران موقوفاتی مانند 
مدرســه، املاک تجاری و زمین های کشاورزی دارد و مسجد 
الهادی)ع( هم از وقفیات او به شــمار می آید. در انتهای حیاط 
زیبا و بزرگ مســجد آشپزخانه، وضوخانه های زنانه و مردانه و 
شبستان مســجد قرار گرفته است. وضوخانه ها که تنها سازه 
امروزی بنا هستند، در سال های اخیر و برای تفکیک وضوخانه 
بانوان و آقایان نمازگزار ســاخته شــده اند. در کنار شبستان، 
ستون های بلند مرمرین قد برافراشــته اند که در بلندای آنها 
بلندگوی پخش اذان جای گرفته اســت. در بریدگی و انحنای 
مختصر راهرو شبستان، منزل و محل اقامت خادم مسجد قرار 
دارد. وقتی به داخل شبستان پا می گذارید، گویا از باغی سرسبز 
و وسیع وارد حسینیه ای کوچک می شوید. فضای شبستان که 
با پشتی های ماشین بافت و موکت های قرمز طرح محراب فرش 
شــده، به وسیله پرده ضخیمی از هم جدا شده تا در قسمتی 
از آن بانــوان نماز بخوانند. کاشــی های اصفهان که دیوارهای 
شبستان را پوشــانده و راه های شیشه ای آبی رنگ وسط آنها 
پاکیزه هستند و عمر50 ساله بر روی آنها درز و ترکی ننشانده 
اســت. در طبقه بالای شبستان حسینیه واقع شده که پیش 
از شیوع ویروس کرونا در مراسم و مناسبت های مسجد مورد 

استفاده بانوان نمازگزار قرار می گرفت. 

مسجد الهادی)ع( با معماری بی نظیرش یکی از شاهکارهای 
مذهبی، فرهنگی ری است

آفتاب روی 
شکاف محراب بیفتد

وقت اذان است

 مترمربع مساحت مسجد الهادی)ع( است.

3000  در شــهر کهن و باستانی ری بناهای قدیمی زیادی وجود دارد که هر یک جلوه هایی از تاریخ، 
هنر و معماری کشور را به نمایش گذاشته اند. مسجد الهادی)ع( یکی از این بناهاست که با گذشت 
5 دهه از عمر آن، هنوز هم زیبایی و شکوهی خاص دارد. درساخت این مسجد که سال 1345 در 
زمین موقوفه مرحوم »احمد امیراحمدی« ساخته شد، سبک معماری ویژه ای به کار رفته است. 

مسجد الهادی)ع( محل اقامه نماز ساکنان خیابان فداییان اسلام است.

رابعه تیموری

ساختمان مسجد رو به قبله ساخته شده
معماری و ســاخت ســقف شبستان در 
نوع خود شــاهکاری بی نظیر است. بر روی 
خطوط باریک و مارپیچ کاشــی های ســبز 
است.  شده  نوشــته  شهادتین  سقف  رنگ 
در قســمت میانی سقف مربع های کوچک و 
بزرگ که رئوس هرکدام بر میانه اضلاع مربع 
دیگری قرار گرفته، در هم فرو رفته و طرح 
آورده اند.  وجود  به  را  هندســی خلاقانه ای 
در مرکز این شــکل هندسی لوستر بزرگی 
آویخته شــده که بر جلوه گری نقوش سقف 
افزوده است. در قســمتی از بنای شبستان 
اتاقک کوچکی قــرار دارد که به عنوان دفتر 
امام جماعت مســجد مورد اســتفاده قرار 
پورهنگ«  »محمود  حجت الاسلام  می گیرد. 
در  و حجت الاسلام»سیدمجتبی طباطبایی« 
الهادی)ع(  مسجد  امامت  مختلف  دوره های 
را برعهده داشتند. حجت الاسلام طباطبایی 
درباره ویژگی های مسجد الهادی)ع( می گوید: 
»مساحت شبســتان مسجد11در11مترمربع 
اســت. این مساحت بر مبنای حروف ابجد و 
به تعداد رقم های حروف نام حضرت علی)ع( 
طراحی شده است.« مطابقت زاویه حوض و 
مناره مســجد با اوقات شرعی یکی از نکات 
برجسته معماری این عبادتگاه شهرری است. 
»همه  می گوید:  طباطبایی  حجت الاســلام 
اجزای مسجد رو به قبله ساخته شده و قبله 
مسجد با دقت و صحت بسیار زیادی تعیین 
شده است. هنگام ظهر وقتی تیغ آفتاب بر 
روی شکاف تعبیه شده داخل محراب بیفتد، 

دقیقاً زمان اذان است.«
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برگزاری مسابقات 
بومی و محلی درخانه 

اداره ورزش شهرداری منطقه16، اقدام به برگزاری 
مسابقات بومی و محلی مجازی در خانه کرده است. 
مدیر اداره ورزش منطقه 16 با اعلام این خبر گفت: »این 
مسابقه با هدف افزایش شادابی روحیه شهروندان، ویژه 
رده های سنی کودک و نوجوان، برگزار می شود که طی 
آن، شرکت کنندگان یک نمونه از بازی های بومی و محلی 
را به انتخاب خودشــان در خانه اجــرا و در قالب فایل 
تصویری 2 دقیقه ای به شــبکه اجتماعــی اداره ورزش 
منطقه 16 ارسال می کنند. کارشناسان این اداره پس از 
بررسی آثار ارســالی، نفرات برگزیده اول تا پنجم را در 
گــروه آقایان و بانوان معرفی می کنند و برای آنها جوایز 
ارزنده ای در نظر می گیرند.« »رضا کنگرانی« با بیان اینکه 
شرکت سایر رده های سنی از جمله جوانان و بزرگسالان 
نیــز در این مســابقات مجازی آزاد اســت، افزود: »اگر 
استقبال شهروندان از این برنامه خوب باشد، می توانیم از 
بین رده سنی جوانان و بزرگسالان نیز نفرات برگزیده را 

معرفی کنیم و جایزه بدهیم.« 

بررسی تأثیر فضای مجازی 
بر سلامت دانش آموزان

اداره ســلامت بــا همکاری آمــوزش و پرورش 
منطقه18، تأثیر مثبت و منفی فضاهای مجازی را 
بر سلامت دانش آموزان بررسی می کند.  »حسن رفیع« 
گفت: »اغلب دانش آموزان شــناخت درستی از دنیای 
مجــازی ندارند و خطرها و آســیب های این فضا را به 
خوبــی نمی شناســند و به همین دلیل امــکان دارد 
درگشــت و گذارهای مجازی به بیراهــه بروند و دچار 
گرفتاری شــوند. موضوعی که می توانــد مانع از بروز 
پیامدها شــود، بالابردن شــناخت و میــزان آگاهی 
دانش آموزان ازبایدها و نبایدهای دنیای مجازی است.« 
رئیس اداره ســلامت شــهرداری منطقــه 18 افزود: 
»کارشناسان اداره سلامت به کمک معلمان و دبیران 
اداره آموزش و پرورش به دنبال چاره جویی و شناسایی 
مشکلات هستند و اینکه چگونه فضای مجازی را تا حد 
امــکان برای دانش آموزان امــن و ایمن کنیم.« رفیع 
اضافه کرد: »فرهنگ استفاده از امکاناتی چون اینترنت 
باید از دوران کودکی و نوجوانی نهادینه شود و والدین 

مهم ترین نقش و تأثیرگذاری را در این زمینه دارند.«

رونق فعالیت کانون خیرّان 
مدرسه ساز منطقه16

طی هماهنگی های انجام شــده با مجمع خیّران 
مدرسه ساز تهران و با هدف کاهش محرومیت ها 
و افزایش امکانات آموزشــی، فعالیــت اعضای کانون 
خیّران مدرسه ساز منطقه 16 در سراهای محله و دفاتر 
شورایاری رونق خواهد گرفت. معاون امور اجتماعی و 
فرهنگی شــهردار منطقه 16، با بیــان اینکه بیش از 
70 درصد از مدارس این نقطه از شــهر بالای 50 سال 
هستند و نیاز به مرمت و نوسازی دارند، افزود: »مدیریت 
شــهری در حد تــوان و بضاعت خود بــرای کاهش 
محرومیت های آموزشــی تلاش می کند. به طور مثال 
قبل از آغاز سال تحصیلی جدید فهرستی از مدارس و 
آموزشگاه هایی را که نیازبه مرمت و رسیدگی داشتند، 
تهیه و اقداماتی همچون آســفالت حیاط، رنگ آمیزی 
دیوارها وتعویض شیشه های شکسته و... در این فضاها 
اجرا شد.« »مهدی پورآقایی« اضافه کرد: »امیدواریم با 
تعامل اعضای کانون خیّران مدرسه ساز با شورایاری ها و 
معتمدان محله، شاهد اتفاقات خوبی در منطقه باشیم.«

هویتپیشخوانپیشخوان

»جعفرآباد« را آب رودخانه کن  آباد کرد
از قدیم گفته اند هر جا آب باشد زندگی و  آبادانی هم وجود دارد. تاریخچه شکل گیری روستای 
جعفرآباد نیز با موضوع وفور آب رابطه نزدیکی دارد. زمانی که آب جاری رودخانه کن زمین های 
این محدوده را سیراب می کرد این روستا متولد شد و با مهاجرت اقوام مختلف که حرفه اصلی شان 
کشاورزی بود جعفرآبادرونق ویژه ای گرفت. اهالی تعریف می کنند که فردی به نام جعفرخان که 
به القابی چون ارباب وکدخدا شهرت داشت، تملک زمین های کشاورزی این بخش از منطقه19 را 
در اختیار گرفته بود و با تقسیم  زمین ها بین رعایا و کشاورزان آنها را به کشاورزی مشغول کرده 
بود. یک صد سال پیش جمعیت روستای جعفرآباد حدود 15 تا20 خانوار بود که با کسب اجازه 
ازکدخدا خانه های یک طبقه کاهگلی شــان را کنار زمین های کشاورزی ساخته بودند. »حسین 
مجیدی« شــهروند قدیمی روستای جعفرآباد می گوید: »درقدیم فعالیت کشاورزی رونق زیادی 
داشــت که علت اصلی آن فراوانی آب و جاری شدن رودخانه کن در این اطراف بود. روستاییان 
درکاشت و برداشــت انواع محصولات کشاورزی از جمله جو، یونجه، سیب زمینی، ذرت، گوجه، 
خیار و... خودکفا شــدند، به طوری که بخش عمده ای از این محصولات را به بارفروشــانی که به 
شــهرها رفت وآمد داشتند، می فروختند. نخستین آسیاب سنگی هم در دوره جعفرخان ساخته 
شد. اهالی بخشی از گندم خود را به آسیابان می دادند و در ازای آن چند  کیلو آرد می گرفتند.« 

اینجا از بساطی ها گلایه نمی کنند! 
بازارچه محلی خیابان برادران شهید آقایاری که بین اهالی به بازارچه جلیلی معروف است، 
از آن دست پاتوق هایی است که حتی غیرمحلی ها را به سوی خود جلب می کند؛ پاتوقی که 
محل خرید انواع میوه و ســبزیجات، همچنین پوشــاک و لوازم موردنیاز هر خانه است. این 
بازارچه حدود 30سال پیش به صورت خودجوش شکل گرفته و همه نوع فروشگاه در آن یافت 
می شــود، اما بیشتر افرادی که به اینجا می آیند، دوست دارند از چرخی ها و دستفروش هایی 
خرید کنند که در اینجا صف می کشند! برعکس جاهای دیگر، اینجا خیلی ها از بساط گستری 
دســتفروش ها و چرخی ها اراضی هســتند و رونق بازارچه را مدیون آنها می دانند. به همین 
خاطر، بیشــتر مغازه دارها نیز گلایه ای از این بساط گسترها ندارند. چند ماهی هم هست که 
بهسازی و ســاخت پیاده راه در این بازارچه از سوی شهرداری شروع شده و مسئولان سابق 
ناحیه2 شهرداری منطقه از اختصاص بیش از یک میلیارد و 300میلیون تومان بودجه برای 
اجــرای این طرح خبر دادند تا خیابان آقایاری به مکانی گردشــگری، پرجاذبه و زیبا تبدیل 
شــود. »کیوان خلیجی« معاون هماهنگ کننده امور مناطق سازمان نوسازی شهر تهران هم 
هدف از اجرای این طرح را چهره ای ســنتی تر دادن به این بازارچه اعلام کرده تا چرخ های 

طحافی به صورت منظم کنار هم قرار گیرند و فعالیت کنند.
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فرهنگسراها

دلیل نیمــه کاره ماندن  پاسخ مسئول
آســفالت این کوچه ها کمبود آسفالت 
بــود کــه رفع شــده و طــرح تعویض 

روکش معابر به زودی اجرا می شود. 
ابراهیم کوه نژاد 
 شهردار ناحیه یک منطقه17

آسفالت کوچه ها نیمه کاره 
رها شده

آســفالت  روکش  طرح  منطقه 17 

بعضــی از کوچه های محلــه امامزاده 
حســن)ع( مانند کوچه های شــهیدان 
عبادی، اصفهانــی، ارژنگیان و درختی 
نیمه کاره رها شده و بعد از بارش باران 
رفت وآمد به ســختی انجام می شود. از 
شهرداری ناحیه انتظار داریم به شرایط 

این کوچه ها رسیدگی کند. 
علیرضا خدام حسینی، از اهالی محل
ساکن محله امامزاده حسن)ع(

برای رفع این مشــکل  پاسخ مسئول
اصلــی  معابــر  نهرهــای  ورودی  در 
محله های ناحیه یــک، زباله گیر نصب 
شــده تا از آبگرفتگی آنها در روزهای 
بارانی جلوگیری شــود. این شبکه ها 
ضمن کنترل حرکت زباله، به سهولت 
جمع آوری زباله از درون نهرها که هم 
اکنــون به کندی و بــا روش های کاملاً 
سنتی انجام می شود کمک می کند. با 
این حــال بــا توجــه بــه بارندگی ها، 
شــهروندان هرگونه مشکلات اعم از 
آبگرفتگی یا نیاز به امدادرســانی را 
می توانند به سامانه 137 اعلام کنند 
تــا کارکنان در اســرع وقــت در محل 
حاضر و پاســخگوی درخواست اهالی 

شوند. 
میلاد اکبری
شهردار ناحیه یک منطقه19

رفع آبگرفتگی نهرها
منطقه 19 یکی از مشکلات مهم در 

محله ما تجمع زباله در نهرهاســت که 
مشــکلاتی مثل آبگرفتگی را به همراه 
دارد. این معضل به خصوص در روزهای 
بارانی تشــدید می شــود کــه نیازمند 
کنترل بیشــتر بــرای هدایت آب های 

سطحی است. 
علی رضایی، ساکن محله خانی آبادنو

جوادیــه  بوســتان  در  پاسخ مسئول
اقدامات ویژه ای در حال انجام اســت 
که از جمله آن می توان به ساخت رمپ 
ویژه عبور و مرور معلولان، نابینایان، 
نصــب نیمکــت و صندلــی مخصوص 
اســتفاده معلولان اشــاره کرد که طی 

روزهای آینده به پایان می رسد. 
حامد خداوردی
 شهردار ناحیه یک منطقه 16

تسریع عملیات عمرانی 
بوستان جوادیه

منطقه 16 چند هفته ای اســت که 

کارگران شــهرداری در بوستان جوادیه 
در حــال کار و فعالیــت هســتند و 
خانواده ها بــه راحتی نمی توانند از این 
فضــا اســتفاده کننــد. از مســئولان 
می خواهیم کــه به عملیــات عمرانی 

بوستان جوادیه سرعت ببخشند. 
لیلا غلامی
 ساکن خیابان 20متری جوادیه


